




3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,807,000یک مثقال طلا

1,109,700یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,860,000سکه بهار آزاد ی

10,880,000سکه امامی

5,440,000نیم سکه

2,790,000ربع  سکه

1,800,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

معاون وزیر صنعت:

بانک ها به جای کارشکنی
 وام صنعتگران را بدهند

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت یکی از اولویت های تزریق وام های بانکی 
به بخش صنعت را مربوط به طرح های با پیشرفت بالای ۶۰ درصد اعلام کرد و گفت: اگر این 
طرح ها تا شهریورماه تسهیلات نگیرند و راه نیفتند، قطعاً در نیمه دوم سال با نارسایی هایی 

روبرو می شویم.
محسن صالحی نیا در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که به صورت ملی در اردبیل 
برگزار شد، اظهار کرد: به جای کارشکنی و برخی روایت ناامیدی بهتر است مسئولان بانک ها 
به ویژه در استان اردبیل تولیدکنندگان را همراهی کنند تا با تسهیل فرآیندها و امور مشکلات 

برطرف و واحدهای تولیدی روی پای خود بایستند.
وی تصریح کرد: این اصلًا عقلانی نیست که بانک ها به بهانه های مختلف بخواهند واحدهای 
تولیدی را در پرداخت تسهیلات با ناامیدی یا ناکامی روبرو کنند بلکه حمایت از واحدهای 
کوچک و بزرگ در دستور کار مجموعه بانک ها و مؤسسات تأمین منابع مالی باشد تا آنها 

بتوانند اهداف خود را در حوزه تولید و اقتصاد تحقق ببخشند.
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت یکی از اولویت های تزریق منابع را مربوط 
به طرح های با پیشرفت بالای ۶۰ درصد اعلام کرد و گفت: همه ۱۲ بانک متولی در پرداخت 
تسهیلات،  رؤسایشان در حوزه معاون رئیس جمهور مکلف شدند بدون مانع خاص و حتی 
درخواست مبلغی از درخواست کنندگان این تسهیلات را در قالب سرمایه در گردش پرداخت 

کنند .
صالحی نیا افزود: اگر در این پرداختی ها دید تسهیل گرانه حاکم نباشد قطعاً این پرداختی ها 
با چالش ها و نقص هایی روبرو می شود که امیدواریم شورای هماهنگی بانک ها در استان ها به 

تبعیت از فرآیند کشوری اقدامات مناسبی را انجام دهند.
وی محدودیت زمان را در این زمینه یادآور شد و بیان کرد: اگر این طرح ها تا شهریورماه 
مصوب نشود و راه نیفتد قطعاً در نیمه دوم سال با مشکلات و نارسایی هایی روبرو می شویم که 
بهتر است از فرصت دو ماهه بانک ها استفاده کنند تا صاحبان واحدهای تولیدی از تسهیلات 

مورد نظر بهره مند شوند.
صالحی نیا با یادآوری اینکه این طرح ها یارانه خاصی ندارد و قرار نیست به صورت قطعی 
یارانه ای نیز به این تسهیلات پرداخت شود، اضافه کرد: صاحبان واحدهای تولیدی بهتر است 

روی یارانه حساب باز نکنند.
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت ضرورت نظارت بیشتر بر این پرداختی ها 
و تسهیل امور را یادآور شد و ادامه داد: در سطح کشور قرار است امسال ۱۰ هزار واحد با 

پرداخت این تسهیلات احیا شده و روی پای خود بایستند.
وی بهانه برخی از بانک ها را در پرداخت نکردن تسهیلات به دلیل وجود ماشین آلات 
فرسوده یادآور شد و گفت: اصلا در هیچ بخشنامه ای به صورت ملی به بانک ها اعلام نشده که 
به ماشین آلات کهنه در واحدهای صنعتی تسهیلاتی پرداخت نشود یا در این زمینه بخواهند 

مانعی به وجود آورند.

دوشنبه چهارم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4057

پرونده ای درباره خرید هواپیما از سامورایی ها

 میتسوبیشی جای بوئینگ و ایرباس را می گیرد؟
به دنبال انتشار خبرهایی مبهم درباره ورود بوئینگ و ایرباس به ناوگان هوایی ایران، خبرهایی 

در رابطه با مذاکرات ایران و شرکت میتسوبیشی ژاپن شنیده می شود.
 در شرایطی که خرید هواپیما از بوئینگ به دلیل کارشکنی های کنگره آمریکا با دست انداز 
مواجه شده و ابهاماتی که در رابطه با آمدن ایرباس به ایران وجود دارد، به نظر می رسد 
صنعت حمل ونقل هوایی کشور تغییر مسیر داده و دست به دامان سامورایی ها شده اند.چندی 
پیش خبری منتشر شد مبنی بر این که مقامات شرکت هواپیماسازی میتسوبیشی ژاپن در 
حال مذاکره با ایرلاین های ایرانی برای فروش 8۰ فرورد هواپیمای 7۰ نفره منطقه ای به این 
کشور هستند. این در شرایطی بود که واحد صنایع سنگین میتسوبیشی بررسی بازار ایران 
را از سپتامبر سال گذشته، یعنی 4 ماه قبل از لغو تحریم های آمریکا آغاز کرده بود؛ تا جایی 
که در حال حاضر این شرکت ژاپنی با شرکت های ایران ایر و آسمان ایرلاین و همچنین 
مقامات هوایپمایی کشوری ایران در ارتباط است. در حال حاضر سازمان هواپیمایی ایران 
در تلاش است ناوگان فرسوده خود را با افزودن بین 4۰۰ تا 5۰۰ هواپیما در ۱۰ سال آتی 
مدرن کند و مقامات ایران قصد دارند فرودگاه های تهران را توسعه دهند و این شهر را به 
قطب هوایی خاورمیانه تبدیل کنند. بر این اساس، ایران ایر در حال بررسی خرید 8۰ فروند 
هواپیمای 7۰ نفره منطقه ای از شرکت میتسو بیشی است تا از آنها در مسیرهای داخلی 
استفاده کند و مدیران دو طرف در این خصوص در جریان کنفرانس اتحادیه بین المللی 
حمل ونقل هوایی در دوبلین با یکدیگر رایزنی کردند. البته دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 
در جریان خبرسازی ها در رابطه با مذاکرات ایران و شرکت میتسوبیشی برای خرید هواپیما، 
اعلام کرد: »این صحبت ها فقط در حد مذاکره است و هیچ موضوعی قطعی نیست، بنابراین 
نمی توان به عنوان یک موضوع جدی به آن نگاه کرد.«  مقصود اسعدی سامانی با ذکر این نکته 
که شرکت میسوبیشی برای نخستین بار اقدام به تولید هواپیما کرده و هنوز محصولی را تولید 
نکرده است، متذکر شد: »مذاکرات با این شرکت هم مانند دیگر شرکت های سازنده هواپیما 
از جمله بمباردیر و امبرائر در حد صحبت و گمانه زنی است.« اما در مقابل، قائم مقام وزیر راه و 
شهرسازی از خرید ۲5 فروند هواپیما به قیمت 5۰۰ میلیون دلار خبر داد. اصغر فخریه کاشان 
با اشاره به جزییات مذاکرات خرید هواپیما از میتسوبیشی ژاپن گفت: »طبق مذاکرات اولیه 
قرار است ۲5 فروند هواپیمای کوتاه برد به ارزش 5۰۰ میلیون دلار خریداری کنیم که اکثر 
این هواپیماها برای ایرلاین آسمان است.« وی عنوان کرد: »برای خرید هواپیماهای کوتاه برد 
از میتسوبیشی ژاپن ابراز تمایل کرده ایم و علاقه مند هستیم بخشی از ناوگان هوایی کوچک 
و با برد کوتاه را از ژاپن تامین کنیم.« فخریه کاشان با ذکر این نکته که این هواپیماها مانند 
هواپیماهایATR  هستند، گفت: »در مراحل اولیه مذاکرات هستیم و دو طرف هنوز هیچ 
تعهدی به یکدیگر نداده اند؛ البته ژاپنی ها هم برای فروش هواپیماهای MRJ به ایرلاین های 
ایران ابزار تمایل کرده اند. در این میان، بخش هواپیمایی میتسوبیشی، از همکاری دولت ژاپن 
نیز بهره گرفته و امیدوار است از حمایت مالی دولت برخوردار شود. شرکت میتسوبیشی 
ساخت هواپیماهای 9۰ نفره را در اولویت قرار داده است و اکنون قصد دارد تا سال ۲۰۱9 
هواپیماهای 7۰ نفره عرضه کند.  این مذاکرات در شرایطی صورت می گیرد که رقبای شرکت 
میتسوبیشی نیز در حال بازاریابی برای فروش هواپیماهای خود به ایران هستند. یکی از آنها 
شرکت بمباردیه کاناداست که هواپیماهای مدل سی آر جی ۲۰۰/ ۱۰۰ و سی آر جی ۱۰۰۰/ 
9۰۰/ 7۰۰ تولید می کند. این هواپیماها از خانواده هواپیماهای کوچک و نسبتا کوچک 
مسافربری هستند. شرکت امبرائر برزیل نیز برای حضور در بازار ایران ابراز علاقه کرده است. 
این شرکت هواپیماهای مدل های ایی جت و ایی آرجی ۱45/ ۱4۰/ ۱35 تولید می کند که 
هواپیماهای کوچک و نسبتا کوچک مسافربری دو موتوره هستند. بخش هواپیمایی شرکت 
میتسوبیشی در آوریل ۲۰۰8 تاسیس شد و صنایع سنگین میتسوبیشی ۶4 درصد از سهام 
آن را در اختیار دارد. بخش هواپیمایی شرکت میتسوبیشی در شهرهای آمستردام هلند و پلینو 
تگزاس دفتر نمایندگی دارد. تروآکی کاوایی، مدیرعامل بخش هواپیمایی شرکت میتسوبیشی 
است. او می گوید:»این شرکت، هواپیمایی بزرگ تر از »میتسوبیشی رجیونال جت« تولید 
نمی کند و در شرایطی که شرکت صنایع سنگین میتسوبیشی یکی از تامین کنندگان اصلی 
قطعات برای شرکت بوئینگ است، اما این گروه هواپیماسازی ظرفیت رقابت با شرکت های 
ایرباس و بوئینگ را ندارند.« صنایع سنگین میتسوبیشی بال های بوئینگ 787 را تولید 
می کند. هواپیمای »میتسوبیشی رجیونال جت« یک جت مسافربری منطقه ای دو موتوره 
است که 7۰ تا 9۰ نفر ظرفیت دارد. این هواپیما پس از هواپیمای NAMC YS-۱۱ که در 
دهه ۱9۶۰ در ژاپن تولید شد، نخستین هواپیمایی است که در این کشور طراحی و تولید 
می شود. اولین پرواز این هواپیما در نوامبر ۲۰۱5 انجام شد و قرار است در سال ۲۰۱8 به بازار 
عرضه شود. قیمت هواپیمای»میتسوبیشی رجیونال جت« 7۰ نفره 34 میلیون دلار و قیمت 

مدل 9۰ نفره آن 4۲ میلیون دلار است.

و  پول  به مصوبه شورای  ها  بانک  برخی  نکردن  عمل 
اعتبار درباره کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی به ۱8 درصد 
مشکلی است که علت آن را می توان در هزینه بالای جذب 

سپرده مردم در سال های گذشته جست و جو کرد. 
بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار که از شانزدهم تیرماه 
برای همه بانک ها و موسسه های اعتباری لازم الاجرا شده 
است، نرخ سود تسهیلات عقود غیرمشارکتی بانک ها و 
موسسه های اعتباری و همچنین نرخ سود مورد انتظار عقود 
مشارکتی قابل درج در قرارداد میان بانک یا موسسه های 

اعتباری و مشتری، حداکثر ۱8 درصد تعیین شده است. 
با این همه، مروری به عملکرد بانک ها بویژه بانک های 
های  موسسه  و  شده  خصوصی  های  دولتی  خصوصی، 
اعتباری زیر نظر بانک مرکزی نشان می دهد آنها به شیوه 
های مختلف تلاش دارند نرخ سود دریافتی از تسهیلات 
اعطایی را بالاتر از رقم تعیین شده نگه دارند. حبس بخشی از 
سپرده متقاضیان و برداشت یکجای بخشی از اقساط، روش 
های معمول این روزهای بانک ها برای پرداخت تسهیلات 
است؛ هرچند کارشناسان، اینگونه اقدام ها را دور زدن مصوبه 
شورای پول و اعتبار می دانند و معتقدند بانک مرکزی باید 
روی این نوع حربه های بانکی ها نظارت جدی تری داشته 

باشد. 
»غلامرضا مصباحی مقدم« کارشناس مسایل اقتصادی و 
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی، در این باره گفت 
برخی بانک ها و موسسه های اعتباری با عناوین مختلف، 
سودهای غیرشفاف و غیرمصوب دریافت می کنند و باید 
بانک مرکزی با استفاده از ابزارهای نظارتی خود برخورد 
قاطعانه تری با آنها داشته باشد؛ به گونه ای که بانک ها 
احساس کنند هر نوع تخلف از دستورالعمل ها و بخشنامه ها 
هزینه های سنگینی برای آنها دارد. به گزارش ایرنا، به اعتقاد 
این کارشناس اقتصادی، بانک ها در ظاهر نرخ های اعلامی 
بانک مرکزی را رعایت می کنند اما در واقع با اقدام هایی 
چون حبس بخشی از تسهیلات یا برداشت بخشی از اقساط 

سبب می شوند نرخ سود حتی به بالای ۲7 درصد برسد. 
»الیاس حضرتی« عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در 
شورای پول و اعتبار، در این باره به ایرنا گفت: بانک ها به 
برای سود تسهیلات  این شورا  اعلامی  نرخ های  رعایت 

ملزمند و نباید با عناوین دیگری، این مصوبه را دور بزنند. 
سپرده  از  بخشی  در حبس  ها  بانک  برخی  اقدام  وی 
مشتریان برای پرداخت تسهیلات به آنها را نافی مصوبه 
شورای پول و اعتبار دانست و افزود: نهاد پولی کشور برای 
ساماندهی سود سپرده ها و تسهیلات، نرخ های جدید را 
بررسی، تصویب و ابلاغ کرده است و از این رو این شورا باید بر 
حسن اجرای مصوبه خود نظارت کافی داشته باشد تا شاهد 
تخلف ها، دور زدن ها و هر اقدامی که با ذات مصوبه منافات 
دارد، نباشیم. حضرتی درباره برخی گفته ها مبنی بر اینکه 
اعلام نرخ دستوری کاهش سود تسهیلات سبب شده است 
بانک ها به دور زدن مصوبه شورای پول و اعتبار روی آورند، 
گفت: در کشوری که نظام بانکی آن دولتی یا شبه دولتی 
است، نمی توان چنین تحلیل هایی را ارایه کرد. عضو ناظر 
مجلس شورای اسلامی در شورای پول و اعتبار اضافه کرد: 
اینکه اجازه دهیم بانک ها به صورت خودجوش نسبت به 
کاهش سود تسهیلات اقدام کنند، برای زمانی است که همه 
یا بیشتر آنها خصوصی باشند و آنها نرخ ها را با هدف رقابت 

به نفع مردم و توسعه تسهیلات دهی تعیین کنند. 
** هزینه بالای جذب سپرده سال های گذشته 

برخی کارشناسان، تلاش بانک ها برای عمل نکردن به نرخ 
سود ۱8 درصدی تسهیلات بانکی را نتیجه رقابت سال های 
گذشته آنها در بالا بردن سود سپرده های بانکی می دانند که 

گاهی تا ۲5 درصد نیز می رسید. 
»علی دیواندری« رییس پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی، در این باره به ایرنا توضیح داد: سپرده های بانکی در 
سال های گذشته با نرخ های بالا جذب شد و به سبب همین 
افزایش هزینه ها، در کوتاه مدت و به طور شتاب زده نمی 
توان نرخ ها را حقیقی کرد. وی افزود: اگر امروز نهاد پولی 

کشور تصمیم به کاهش نرخ سود تسهیلات گرفته است، 
نباید انتظار داشت همه نرخ های اعلامی به سرعت اجرا شود؛ 

زیرا هنوز هزینه بانک ها کاهش نیافته است. 
به گفته دیواندری، هزینه ها در فرصت زمانی مناسب 
کاهش می یابد و نرخ سودها به نرخ حقیقی نزدیک می 
شود و باید زمانی را برای آن در نظر بگیریم و با نظارت بانک 

مرکزی به نرخ های مصوب نزدیک شویم. 
وی افزود: باید به سویی رفت که هزینه تمام شده نظام 
بانکی کاهش یابد. مقدمه این امر کاهش نرخ سود سپرده 
است و به همین سبب بانک ها امسال نرخ سود سپرده های 

یکساله خود را به ۱5 درصد کاهش دادند. 
بیست و چهارم تیرماه نیز »محمدجواد ایروانی« عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، تاکید کرده بود نظام بانکی 
باید مطابق فنون علمی و در راستای تقویت اقتصاد عملی 
باشد.  وی گفته بود: با توجه به بند 9 سیاست های اقتصاد 
مقاومتی حیاتی ترین مساله اقتصاد مقاومتی ملی، چرخش 
جهت گیری اعتبارات بانکی به سوی بخش واقعی اقتصاد 
و تولید است. به گفته کارشناسان، برنامه اصلاحی بانک 
مرکزی برای سال ۱395 در قالب مجموعه ای از سیاست 
های هماهنگ با دستگاه های اقتصادی دولت ارایه شده 
که هدف آن ارتقای سلامت نظام بانکی و به طور مشخص 
تقویت نقش نظارتی و قدرت سیاست گذاری پولی بانک 
مرکزی به منظور کاهش نرخ سود و تخفیف تنگنای اعتباری 
با حفظ دستاورد تورم کاهنده است. بنابراین باید به منظور 
اصلاح نظام بانکداری همسو با سیاست های ابلاغ شده 
اقتصادی بویژه بندهای اقتصاد مقاومتی، افزون بر تصحیح 
روابط سود سپرده ها و مبالغ تعیین شده برای بازپرداخت 
وام ها به نظارت بیشتر بر اجرای قانون ها و دستورالعمل ها 
روی آورد. با این اقدام می توان جلو هر گونه انحراف برنامه 
از مسیر اصلی را در همان آغاز راه گرفت و در صورت بروز 
مشکل، هر چه زودتر نسبت به رفع آن و اصلاح رویه های 

ناقص دست زد. 

بازار شکر مانند ماه های گذشته پرنوسان و قیمت آن همچنان رو به افزایش است، چراکه 
این محصول طبق اعلام شرکت بازرگانی دولتی نهایتا باید کیلویی ۲7۰۰ تومان در اختیار 
مصرف کننده قرار گیرد اما کیلویی 3۰۰۰ تا 4۰۰۰ تومان فروخته می شود که معاون شرکت 
بازرگانی دولتی تاکید می کند این محصول استراتژیک با فراوانی مواجه است و در بورس کالا 

مشتری ندارد، اما عده ای با احتکار باعث گرانی آن شده اند.
از همان روزهای ابتدایی امسال به ویژه پس از ایام تعطیلات نوروزی به نظر می رسد موعد 
نوسان قیمت و گرانی شکر فرا رسیده  است، چرا که قیمت این محصول از حدود کیلویی 
۲3۰۰ تومان به حدود 3۰۰۰ تا 4۰۰۰ تومان رسید و با وجود تداوم این وضعیت، اقدامی 
برای برخورد با قیمت های غیر منطقی نشده است؛ هرچند که گفته می شود چندین هزار 
تن شکر خریداری و در بازار عرضه شده است. حسن عباسی معروفان، معاون بازرگانی داخلی 
شرکت بازرگانی دولتی در این باره به ایسنا گفت: برخی دلالان عامل گرانی شکر هستند، چرا 
که با علم به اینکه قیمت جهانی شکر قدری افزایش یافته است، محموله هایی را خریداری 
کرده  و نگهداری می کنند تا در موقع مناسب و با افزایش قیمت بفروشند. در حالی که این 
تخلف است و دستگاه های نظارتی باید نسبت به این موضوع واکنش نشان دهند و آن را 
پیگیری کنند. وی با بیان اینکه در ماه گذشته ۱3۰ هزار تن شکر از سوی بخش خصوصی و 
دولت در بورس کالا عرضه شده است، افزود: روزانه حدود ۱۰ هزار تن شکر از سوی شرکت 
بازرگانی دولتی و بخش خصوصی در بورس کالا عرضه می شود، اما مشتری واقعی برای آن 
وجود ندارد و مشخص نیست دلالانی که این محموله های شکر را خریداری می کنند آن 
را کجا و چطور عرضه می کنند و به نظر می رسد که این محموله ها در جایی نگهداری و 

احتکار می شود.

قیمت منطقی شکر کیلویی ۲۷۰۰ تومان
معاون بازرگانی داخلی شرکت بازرگانی دولتی ادامه داد: شکر از سوی شرکت بازرگانی 
دولتی ایران کیلویی ۲3۰۰ تومان و از سوی بخش خصوصی با توجه به رقابتی که وجود دارد 
نهایتا کیلویی ۲4۰۰ تومان در بورس کالا عرضه می شود و بر این اساس قیمت منطقی این 
محصول در بازار نباید بیشتر از ۲7۰۰ تومان باشد. عباسی معروفان تصریح کرد: از ابتدای 
امسال تا کنون 4۶۰ هزار تن شکر وارد شده و با توجه افزایش ۱۰ درصدی تولید این محصول 
در سال جاری که به حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن خواهد رسید، هیچ کمبودی در بازار 
وجود ندارد و انبارها پر از محموله های شکر است. وی تاکید کرد: محصولی که در بورس 
کالا عرضه می شود، فروشنده، خریدار و قیمت آن مشخص است و شرکت بازرگانی دولتی 
نیز همه معاملات خود را به دستگاه های نظارتی اعلام می کند؛ بنابراین ناظران به راحتی 
می تواننند شکرهای خریداری و جمع آوری شده را از سوی دلالان رصد کنند و ببینند چه 

کسانی و با چه اهدافی شکر را در بازار جمع آوری و نگه می دارند.

چرا بانکها زیربار نرخ های رسمی سود تسهیلات نمی روند؟

وزارت کشاورزی اعلام کرد 

شکر را احتکار کرده اند 

سید محمد ابراهیم جنابان 

اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی، خبرهای نوید 
بخشی برای فعالان عرصه اقتصادی به ویژه صنعتگران 
و سرمایه گذاران در پی داشته و گشایشی در تولید و 

فعالیت آنها خواهد داشت. 
اقتصاد مقاومتی واژه ای است که در درون خود، 
مفاهیم عمیق توسعه و پیشرفت را به نمایش می گذارد 
و به همین علت در سال های اخیر بیش از گذشته 
مورد توجه مسئولان نظام قرار گرفته است؛ در اقتصاد 
مقاومتی از توانمندی های و ظرفیت های داخل کشور 
که در قالب سیاست ها و برنامه ریزی های مشخص 
تدوین شده است برای ایجاد رونق اقتصادی استفاده 

می شود. 
یکی از حوزه های بسیار مهمی که اقتصاد مقاومتی می 
تواند در آن تحولات بنیادین ایجاد کند، بخش صنعت 
با آن حجم بالای اشتغالزایی است که در سالیان اخیر 
به دلیل تحریم های سنگین دشمنان نظام و برخی از 
مشکل های داخلی با چالش های متعددی مواجه شده 

است. 
حمایت از فعالان عرصه تولید و سرمایه گذاران بخش 
خصوصی یکی از راهکارهای تحقق اقتصاد مقاومتی 
در حوزه صنعت است که در دولت یازدهم به منظور 
رفع مشکل های تولیدکنندگان و صنعتگران با دقت 
نظر خاص دنبال می شود؛ استان قم نیز از جمله 
استان های فعال کشور در عرصه صنعت است که وجود 
شهرک های صنعتی متعدد در آن، راه را برای حضور 
صنعتگران و سرمایه گذاران در بخش تولید باز کرده 

است. 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم در 
گفت و گو با ایرنا با اشاره به اینکه اجرای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید کنندگان استان با 
به کارگیری تمام ظرفیت ها دنبال می شود افزود: در 
راستای حمایت از صنایع کوچک و متوسط قم، بانک ها 
و موسسات مالی متعهد شدند بر اساس بخشنامه بانک 
مرکزی در زمان ارائه تسهیلات و گشایش اعتبارات 
بدهی های  سابقه  صنعتی،  واحدهای  برای  اسنادی 

جاری و چک های برگشتی آن ها را لحاظ نکنند. 
امیر طیبی نژاد ادامه داد: متقاضیان دریافت تسهیلات 
که توسط کارگروه رفع موانع تولید به بانک ها معرفی 
شوند، بدون انجام روال اعتبار سنجی جاری در بانک ها 
و موسسات مالی می توانند از تسهیلات حمایتی بهره 

مند شوند. 
وی با اشاره به اینکه تا پیش از این امکان دریافت 
تسهیلات برای واحدهای دارای بدهی و چک برگشتی 
فراهم نبود، بیان کرد: صنعتگران و سرمایه گذاران 
استان می توانند از این فرصت فراهم شده برای رفع 
موانع پیش روی برای گسترش فعالیت های تولیدی و 

اقتصادی خود استفاده کنند. 
وی با بیان اینکه ارائه تسهیلات بانکی به صاحبان 
صنایع کوچک و متوسط در استان قم از این به بعد 
آسان تر انجام خواهد شد، افزود: در گذشته بانک ها پس 
از پرداخت تسهیلات به بنگاه های اقتصادی، مقداری 
از پول سپرده یا تسهیلات را مسدود می کردند که بر 
اساس مصوبات یازدهمین کارگروه ملی رفع موانع تولید 
و بخش نامه بانک مرکزی، قرار شد این کار انجام نشود. 
همین  مصوبات  اساس  بر  داد:  ادامه  نژاد  طیبی 
کارگروه، موسسات مالی و بانک های استان باید، محل 
اجرای طرح، ماشین آلات و دفترچه های قرارداد شرکت 
شهرک های صنعتی قم را به عنوان وثیقه برای پرداخت 

تسهیلات به صنایع کوچک و متوسط قبول کنند. 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم با 

اشاره به فعالیت های انجام شده برای حمایت از فعالان 
بخش صنایع کوچک و متوسط مانند برقراری بیمه های 
تکمیلی و پرداخت تسهیلات مناسب گفت: در راستای 
رفع نیاز نقدینگی واحدهای صنعتی، رایزنی های خوبی 
با بانک کشاورزی استان انجام شده است و با تدوین 
توافق نامه ای در همین زمینه، در آینده نزدیک امکان 
بهره مندی صنایع کوچک و متوسط قم از منابع مالی 

این بانک فراهم خواهد شد. 
وی بیان کرد: در راستای اجرای سیاست های اقتصادی 
دولت یازدهم، واحدهای صنعتی و صنفی دارای بدهی 
مستقر در شهرک های صنعتی استان که دارای حق 
بهره برداری از زمین، اعیانی و تاسیسات هستند می 

توانند از طرح تخفیف و بخشودگی استفاده کنند. 
وی با اشاره به اینکه یکی از مشکل های واحدهای 
صنعتی استان قم در بخش بازار، ناتوانی در معرفی 
کالای خود به مصرف کنندگان است، ادامه داد: شرکت 
شهرک های صنعتی این استان برای نخستین بار اقدام 
به ایجاد نمایشگاه دایمی تولیدها و توانمندی های صنایع 
کوچک و متوسط استان در شهرک صنعتی شکوهیه 

کرده است. 
طیبی نژاد افزود: این نمایشگاه نقش قابل توجهی 
در شناساندن توانمندی های صنعتی استان به فعالان 
اقتصادی خواهد داشت و زمینه ایجاد بازارهای جدید را 

پیش روی صنایع تولیدی فراهم خواهد کرد. 
وی بیان کرد: بیشتر واحدهای صنعتی استان قم برای 
رونق دادن به کسب و کار خود از علم روز یا فناوری های 
نوین برخوردار نیستند، در حالی که یکی از راه های 
برون رفت واحدهای تولیدی از مشکل های جاری، بهره 

گیری از دستاوردهای علمی روز است. 
وی با اشاره به اینکه استفاده نکردن از فناوری های 
نوین، کاهش بهره وری و هدر رفت سرمایه را در پی 

دارد ادامه داد: برای حل این مساله، شرکت شهرک های 
صنعتی استان قم تلاش خود را برای برقراری رابطه ای 
فعال و غیر تشریفاتی با مراکز دانشگاهی و تحقیقاتی 
به کار گرفته است و در همین رابطه تفاهم نامه ای 
میان شرکت شهرک های صنعتی با دانشگاه صنعتی 
قم منعقد شد تا در قالب آن همکاری های پژوهشی 
و آموزشی برای توسعه استفاده از فناوری های دانش 

بنیان صورت پذیرد. 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم 
گفت: در راستای اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی و 
حمایت از صنایع کوچک و متوسط ، کارگروه ویژه ای 

با عنوان رونق صنایع کوچک و متوسط شکل گرفت. 
وی با بیان اینکه در بررسی های خود به این نتیجه 
رسیدیم که ایجاد واحد تولیدی و شغل جدید مستلزم 
سرمایه گذاری بالا و مدت زمان زیاد )حداقل دو سال( 
است افزود: فعال کردن واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل 
که در زمان های گذشته فرآیند سرمایه گذاری را سپری 
کرده اند آسان تر است و صرفا با مشاوره های اقتصادی و 
تزریق نقدینگی امکان فعال نمودن آن ها در کوتاه مدت 

فراهم می شود. 
بررسی  و  پایش  طرح  اجرای  به  اشاره  با  وی 
مشکل های واحدهای صنعتی قم ادامه داد: در این 
ارزیابی ها مشخص شد از مجموع یک هزار و ۲۶4 واحد 
بهره بردار در شهرک های صنعتی استان قم، ۲5۲ واحد 
صنعتی بهره بردار تعطیل است و برای حل مشکل های 
آن ها باید مساله نقدینگی، فقدان بازار وتامین مواد اولیه 
و ماشین آلات با تلاش بیشتر سرمایه گذاران و حمایت 

مسئولان استان حل شود. 
طیبی نژاد در خصوص فعالیت های انجام شده برای 
تامین نقدینگی مورد نیاز واحدهای صنعتی مستقر 
در شهرک های صنعتی استان گفت: نقدینگی تاثیر 

توسعه  و  گردش  در  سرمایه  تامین  در  مستقیمی 
شرکت  دلیل  همین  به  دارد،  صنعتی  واحدهای 
شهرک های صنعتی علاوه بر ایجاد تعاملات گسترده 
با شبکه بانکی استان از طریق صندوق ضمانت سرمایه 
گذاران صنایع کوچک، خدمات مطلوبی را به واحدهای 

صنعتی ارائه کرده است. 
وی با اشاره به اینکه حمایت از واحدهای تولیدی 
نقش بسیار مهمی در اجرای سیاست های اقتصادی 
دارد بیان کرد: با تلاش های صورت گرفته زمینه حضور 
صنایع کوچک قم در فرا بورس فراهم شد و از این 
به بعد واحدهای صنعتی با سرمایه مالی کمتر از یک 
میلیارد ریال نیز می توانند از ظرفیت سرمایه گذاران 

راحت تر استفاده کنند. 
وی با بیان اینکه اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
در حوزه صنعت نیازمند مشارکت بخش خصوصی 
است افزود: بر اساس برنامه ریزی های انجام شده و 
شناخت ظرفیت های صنعتی قم، امسال خوشه کسب 

و کار سنگ با حضور صنعتگران استان ایجاد شد. 
طیبی نژاد ادامه داد: استان قم از نظر حجم و تنوع 
محصولات تولیدی کارخانه های فناوری سنگ، بعد از 
اصفهان و تهران رتبه سوم کشور را دارد و حتی در 
بسیاری از تولیدهای این صنعت، وضعیت محصولات 
استان قم از نظر کیفی بهتر از استان های یاد شده است. 
وی با اشاره به اینکه بر اساس سیاست های وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، خوشه سنگ به عنوان یکی 
از طرح های اقتصاد مقاومتی سازمان صنایع کوچک 
کشور معرفی شده است افزود: با توجه به ظرفیت بالای 
استان قم در ایجاد خوشه های کسب و کار با مشارکت 
صاحبان صنایع، امید است شاهد نتایج قابل قبولی در 

این بخش باشیم. 
وی در جریان تحلیلی از وضعیت صنایع استان قم 

گفت: صنایع قم نوپا هستند و این مساله برای استان 
در کنار وجود نقاط ضعف، دستاوردهایی را در پی دارد. 
وی افزود: نقطه مثبت نوپا بودن صنایع استان این 
است که سرمایه گذاران فعلی که قرار است میلیاردها 
به جریان  اقتصاد  در حوزه  را  از سرمایه خود  ریال 
بیاندازند، دیگر منابع مالی خود را برای محصول های پر 
هزینه و انرژی بر اختصاص نمی دهند و به جای آن از 

علم و فناوری های نوین استفاده می کنند. 
وی ادامه داد: نگاه صنعتگران استان بیشتر به صنایع 
پیشرفته و پاک است و به همین دلیل صنایع قم 
کمترین تاثیر را از تحولات اقتصادی و نوسانات بازار 
می پذیرد و این موضوع اجرای سیاست های اقتصاد 

مقاومتی در استان قم را آسان تر می کند. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز 
در گفت و گویی پیرامون حمایت از تولید کنندگان 
تولیدی - صنعتی و طرح  افزود: ۱47 واحد  استان 
به  تسهیلات  دریافت  برای  استان  این  در  صنعتی 

بانک های عامل معرفی شدند. 
احمد ذاکری بیان کرد: امسال در راستای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی و به منظور اجرای دستورالعمل تامین 
مالی بنگاه های تولیدی کوچک و متوسط و طرح های 
نیمه تمام دارای پیشرفت فیزیکی بالای ۶۰ درصد، 
اطلاع رسانی جامع به واحدهای صنعتی استان برای 
ثبت تقاضای تسهیلات در سایت بهین یاب انجام شد. 
وی ادامه داد: تا کنون بیش از 55۰ واحد صنعتی و 
طرح در بخش صنعت و کشاورزی استان قم در این 
سایت ثبت نام نموده اند که از این تعداد بیش از 33۰ 
تقاضا در بخش صنعت بوده است.  وی افزود: پس از 
تشکیل جلسات کمیته بررسی و انجام کارشناسی لازم 
مطابق دستورالعمل ها، تعداد ۱47 درخواست تا کنون 

به بانک های عامل معرفی شده است. 
ذاکری گفت: از این درخواست ها تعداد ۱۲۲ واحد 
صنعتی به مبلغ یک هزار و 7۶7 میلیارد ریال متقاضی 
سرمایه در گردش و ۲5 طرح صنعتی به مبلغ 33۰ 
میلیارد ریال متقاضی سرمایه ثابت بوده اند که پرونده 
آنها برای تخصیص اعتبار در بانک های عامل در دست 

بررسی و اقدام است. 
وی افزود: واحدهای صنعتی مشمول این طرح می 
توانند از طریق سایت بهین یاب و در قسمت »تسهیلات 

رونق تولید« به ثبت درخواست خود اقدام کنند. 
دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه،  قم  استان 
ثامن  آباد،  نشر، سلفچگان، محمود  و  الغدیر، چاپ 
ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  و  -قنوات-  الائمه)ع( 
)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو 
و طغرود است.  حمایت از تولید کنندگان به عنوان یکی 
از راهکارهای رونق تولید همواره مورد توجه مسئولان 
بوده است و متولیان حوزه صنعت استان قم تمام تلاش 
خود را برای کمک به صنعتگران و رفع موانع پیش روی 
آن ها به کار گرفته اند اما باید گفت این اقدام ها زمانی 
به نتیجه دلخواه می رسد که تولید کنندگان بتوانند 
به صورت کاملا عملیاتی و اجرایی از این حمایت های 

کارشناسی شده استفاده کنند. 
مساله دیگری که باعث می شود اقتصاد استان قم 
شاهد تحولات اجرای سیاست های اقتصادی باشد، ورود 
مردم و فعالان بخش خصوصی برای کمک و حمایت از 
تولید کنندگان است؛ چراکه حمایت های دولتی دارای 
محدودیت هایی است و نمی توان انتظار داشت تمام 

مشکل ها از این طریق برطرف شود. 
از جمله  بنابراین ترویج فرهنگ کار و کارآفرینی 
اقتصاد  تحقق  برای  قم  استان  نیازهای  مهمترین 
مقاومتی و رونق یافتن فعالیت های اقتصادی به خصوص 

در حوزه صنعت است. 

دستاوردهای اقتصاد مقاومتی
 گشایشی برای صنعتگران و سرمایه گذاران قم 
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 نگاهی به ۱۶ نیمکت لیگ شانزدهم

 برانکو تنها خارجی لیگ برتر

سرمربی کروات تیم فوتبال پرسپولیس تنها مربی خارجی در میان ۱۶ مربی حاضر در 
شانزدهمین دوره مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور است.

 لیگ شانزدهم در حالی از دوشنبه )4 مردادماه 95( آغاز می شود که 9 تیم کادر فنی 
فصل گذشته خود را حفظ کردند و هفت تیم نیز با سرمربی جدید لیگ را شروع می کنند. 
دراین میان برانکو تنها مربی خارجی شاغل در لیگ شانزدهم است و ۱5 تیم کادرفنی 
ایرانی دارند. در این گزارش به طور اجمالی مربیان ۱۶ تیم لیگ جدید را به ترتیب حروف 

الفبا بررسی می کنیم.
استقلال - منصوریان

استقلال فصل گذشته را با رتبه سوم و با سرمربیگری مظلومی به پایان رساند. کسب 
سهمیه آسیایی هواداران این تیم راضی نکرد تا مسئولان این باشگاه اقدام به تغییر کادر 
فنی خود کنند. علیرضا منصوریان گزینه جدی این باشگاه برای سرمربیگری بود که 
در نهایت این مربی نسبتاً جوان سکان هدایت آبی پوشان پایتخت را در دست گرفت. 
منصوریان با یارگیری مناسب در فصل نقل وانتقالات امید دارد تا حداقل یک جام برای 

هواداران به ارمغان بیاورد.
استقلال خوزستان - پورموسوی

مسئولان این باشگاه نتواستند انتظارات مربی قهرمان را برآورده کنند تا عبدالله ویسی به 
اصفهان کوچ کند. اکبر پورموسوی، مربی بومی این استان و دستیار فصل گذشته ویسی 
در لیگ شانزدهم روی نیمکت آبی پوشان می نشیند. این مربی که در کار سرمربیگری 
کم تجربه است، کار سختی را در سه رقابت لیگ برتر، جام حذفی و از همه مهم تر لیگ 

قهرمانان آسیا خواهد داشت.
پدیده خراسان - مهاجری

مسئولان باشگاه پدیده خراسان به سرمربی فصل گذشته خود اطمینان کردند تا فصل 
جدید را نیز با رضا مهاجری آغاز کنند. این تیم با رتبه دهمی لیگ پانزدهم را به پایان 

رساند و به دنبال آن است تا این رتبه را بهبود بخشد.
پرسپولیس - برانکو ایوانکوویچ

برانکو درحالی سومین فصل حضورش در پرسپولیس را پشت سر می گذارد که فصل 
گذشته قهرمانی را به دلیل تفاضل گل از دست داد. انتظارات از تنها مربی خارجی لیگ 
بالاست و این تیم کار دشواری در سه جام به خصوص لیگ قهرمانان آسیا دارد. باید دید 
برانکو در سومین فصل حضورش در جمع سرخپوشان می تواند برای هواداران این تیم جام 

به ارمغان بیاورد یا خیر؟
پیکان - مجید جلالی

پیکان با سرمربیگری علیرضا مرزبان به لیگ برتر صعود کرد، اما برای لیگ شانزدهم 
مرزبان قطع همکاری کرد و مجید جلالی سکان هدایت این تیم تهرانی را در دست گرفت. 
حفظ این تیم در لیگ برتر و کسب رتبه تک رقمی عملکرد مناسبی برای این مربی به 

حساب خواهد آمد.
تراکتورسازی تبریز - امیر قلعه نویی

امیر قلعه نویی از اواسط فصل گذشته به عنوان سرمربی تیم پرطرفدار تراکتورسازی 
انتخاب شد و عملکرد قابل قبولی از خود به جای گذاشت. تراکتورسازی که از کسب 
سهمیه آسیایی بازماند تمام تمرکز خود را روی لیگ برتر و جام حذفی گذاشته و حداقل 

یکی از این دو جام را می خواهد که البته اولویت لیگ برتر است.
ذوب آهن اصفهان - یحیی گل محمدی

ذوب آهن اصفهان که موفق به کسب قهرمانی در جام حذفی فصل گذشته شد، به مربی 
جوان خود اعتماد کرد. یحیی گل محمدی با قهرمانی در سوپر جام برای حریفان خود خط 

نشان کشید و آمادگی خود را برای شروع لیگ برتر نشان داد.
سایپا - حسین فرکی

سایپا که در لیگ گذشته تا هفته های پایانی با مجید جلالی همکاری می کرد، لیگ را 
با این مربی به پایان نرساند و با یک مربی موقت تمرکز خود را برای انتخاب یک مربی 
مناسب در لیگ شانزدهم گذاشت. مسئولان این باشگاه در نهایت حسین فرکی را به عنوان 
سرمربی خود انتخاب کردند تا شاید نمایشی متفاوت در فصل پیش رو داشته باشند. این 
مربی کهنه کار که سابقه دو قهرمانی در لیگ برتر را دارد به دنبال حضور آبرومندانه در 

لیگ شانزدهم است.
سپاهان اصفهان - عبدالله ویسی

سپاهان اصفهان فصل گذشته را با رتبه نازل یازدهمی به پایان رساند تا مسئولان این 
باشگاه به دنبال تغییر و تحول در تیم شان باشند. زردپوشان در اولین اقدام مربی قهرمان 
یعنی عبدالله ویسی را جذب کردند تا شاید موفقیت های گذشته را تکرار کنند. سپاهانی ها 
برخلاف فصل های گذشته در نقل وانتقالات پر سروصدا حاضر نشدند، اما امیدوارند با ویسی 

بار دیگر در سطح اول فوتبال ایران بدرخشند.
سیاه جامگان مشهد - فرهاد کاظمی

فرهاد کاظمی که در لحظات پایانی تیم سیاه جامگان را در لیگ برتر نگه داشت، در فصل 
جدید نیز روی نیمکت سیاه جامگان می نشیند. این مربی کار سختی برای حفظ این تیم 

در شانزدهمین دوره لیگ برتر خواهد داشت.
صبای قم - عبدالصمد مرفاوی

صبا پس از کش وقوس های فراوان با علی دایی به توافق نرسید تا عبدالصمد مرفاوی به 
نیمکت این تیم برسد. باید دید مرفاوی که چند فصل از لیگ برتر دور بوده است، می تواند 

لیگ را با صبا به پایان رساند یا خیر؟
فولاد خوزستان - نعیم سعداوی

فولاد خوزستان برای فصل جدید به مربی بومی خود یعنی نعیم سعداوی اطمینان 
کرد. عملکرد دراگان اسکوچیچ در لیگ پانزدهم مسئولان این باشگاه را راضی نکرد تا این 
مربی کم تجربه جایگزین او شود. سعداوی کار سختی در مقابل دیگر حریفان سرسخت 

خود دارد.
گسترش فولاد تبریز - فراز کمالوند

گسترش فولاد فصل جدید را نیز با کمالوند آغاز می کند. عملکرد مناسب این تیم در 
فصل نقل وانتقالات و شناخت کمالوند از بازیکنان، توقعات از این تیم را بالا برده است. 
سرمربی جوان آبی پوشان تبریز می تواند با تیم متحول شده اش نیم نگاهی به رتبه های بالا 

جدول داشته باشد.
صنعت نفت آبادان- نادر دست نشان

صنعت نقت آبادان که با نادر دست نشان طعم صعود به لیگ برتر را چشید، در لیگ 
شانزدهم نیز با این مربی همکاری می کند و به طور حتم هدف اول این تیم باقی ماندن 
در لیگ برتر است. دست نشان با تکیه بر هواداران پرشور این تیم پتانسیل خلق شگفتی 

را دارد.
نفت تهران - علی دایی

نفت تهران لیگ شانزدهم را با علی دایی آغاز می کند. این تیم که تا آستانه واگذاری به 
دیگر استان ها پیش رفت کار سختی در مقابل دیگر حریفان خود دارند. علی منصوریان 

مربی فصل گذشته این تیم بود.
ماشین سازی تبریز - رسول خطیبی

خطیبی که این تیم تبریزی را به لیگ برتر رساند در لیگ شانزدهم نیز سرمربی این تیم 
خواهد بود. این مربی بومی مهره های مناسبی را در فصل نقل وانتقالات جذب کرد تا در 
فصل جدید در میان مدعیان حرفی برای گفتن داشته باشد. نگاهی گذار به مربیان ۱۶ تیم 
لیگ برتر نشان می دهد که پای مربیان جوان تر به لیگ برتر باز شده و رفته رفته چرخه 

مربیان سابقی که نیمکت های لیگ برتری را تسخیر کرده بودند، به پایان رسیده است.

برتر  لیگ  فوتبال  مسابقات  دوره  شانزدهمین 
باشگاه های کشور با هیجانی بیشتر، شور و اشتیاق 
زیاد تیم ها و تماشاگران و اتفاقات جدیدی در فوتبال 

ایران آغاز خواهد شد.
یک  تهیه  از  پس  می شود؛  آغاز  فیلم برداری 
تیم های  بین  سوپرجام  بازی  از  کوتاه  پیش تولید 
فردا  از  خوزستان  استقلال  و  اصفهان  ذوب آهن 
برتر شانزدهم  لیگ  )دوشنبه( سریال 3۰ قسمتی 
کلید خواهد خورد، سریالی با حضور ۱۶ گروه که 
را  زیادی  هنرپیشه های  گروه   ۱۶ این  از  هرکدام 
در خود جای داده و به کارگردانی مربیانی که آنها 
را هدایت می کنند، در شانزدهمین سری لیگ برتر 

هنرنمایی خواهند کرد.
لیگ  و شگفتی ساز  قهرمان  استقلال خوزستان، 
پانزدهم، پرسپولیسِ برانکو به همراه رقیب سنتی اش 
استقلال هنرپیشه نقش اول تمام فیلم های فوتبال 
ایران، تراکتورسازی، یک نقش مکمل کامل که هم 
زیبایی و هم شور و شوق را روی سکوها می آورد، این 
بار هم از مدعیان اصلی قهرمانی خواهند بود. به دنبال 
آنها ذوب آهن، با سابقه ای که داشته همیشه توانسته 
بازار فوتبال ایران را داغ کند و صبای قم و نفت تهرانی 
این  در  هستند.  نقش ها  تکمیل کننده  بیشتر  که 
بین سایپا از هنرپیشه های پرفراز و نشیب محسوب 
می شود و گسترش فولاد که می خواهد کم کم خودش 
را به عنوان یکی از مکمل ها در فوتبال ایران جا بیندازد.

پدیده  نقش  می خواست  که  هم  خراسان  پدیده 
را در فوتبال ایران بازی کند، در دو فصل گذشته 
تکمیل کننده لیگ بوده است. سپاهان اصفهان هم 
در  که  است  از سوپراستارهایی  آن دسته  که جزو 
فصل گذشته افُت شدیدی داشت. در کنار این تیم ها 
فولاد خوزستان مانند سایپا همیشه یک هنرپیشه 
پرفرازونشیب بوده و سیاه جامگان مشهد، تازه واردی 
هم  پیکان  دارد.  وقت  هنرنمایی  برای  هنوز  که 
نتوانسته در ۱5 قسمت گذشته لیگ چندان درخشان 
است.  داشته  زیادی  غیاب  و  حضور  و  شود  ظاهر 
ماشین سازی تبریز از آن هنرپیشه های کارکشته است 
که تاکنون در این سریال ها جایی نداشته و پس از 
سال ها به سطح اول بازگشته و بازهم مقابل دوربین 
اصلی قرار می گیرد. صنعت نفت آبادان هم تقریباً با 
شرایطی مشابه پیکان، اما با هواداران پرشوری که 
دوباره هنرپیشه خود را مقابل دوربین شماره یک 
می بینند و این ۱۶ هنر پیشه در شانزدهمین دوره 

لیگ برتر هنرنمایی خواهند کرد.
هفته اول این دوره از رقابت های لیگ برتر در دو 
روز متوالی دوشنبه و سه شنبه برگزار خواهد شد، 
دیدارهایی که هیجان آنها مسلماً بیشتر از فصول 
گذشته است و با توجه به تغییر و تحولاتی که در 
برخی تیم ها رخ داده و شرایطی که ایجاد شده است، 
می توان گفت جذابیت لیگ برتر شانزدهم بالاتر از ۱5 
دوره قبلی خواهد بود. همچنین حضور هوادارانی که 
در فصل پانزدهم با ورزشگاه ها آشتی کرده و البته با 
شور و هیجان و فرهنگ بسیار بالاتری لیگ برتر را 
به نظاره نشستند. با این شرایط لیگ شانزدهم مقابل 

دوربین خواهد رفت.

تراکتورسازی تبریز - استقلال خوزستان
»صدا«، »دوربین«، »حرکت«؛ سری شانزدهم لیگ 
برتر فوتبال ایران با مصاف قهرمان لیگ برتر پانزدهم 
و یکی از مدعیان اصلی قهرمانی در این فصل آغاز 
خواهد شد. تراکتورسازی که از اواسط فصل گذشته 
با امیر قلعه نویی شرایط خوبی پیدا کرده و از یک تیم 
معمولی در هفته های پایانی لیگ به یک مدعی تبدیل 
شد، در این فصل این مربی پرافتخار را روی نیمکت 
خود حفظ کرد. چند بازیکن تأثیرگذار تراکتورسازی 
و البته بازیکنان سربازی چون بختیار رحمانی، شجاع 
خلیل زاده، علی حمودی و... از این تیم جدا شدند، 
اما قلعه نویی با جذب بازیکنانی پرآوازه جای آنها را 
پر کرده است، بازیکنانی چون محسن بنگر، هادی 
محمدی، محمد نوری، جاسم کرار، محمد ابراهیمی، 
لوسیانو ادینیو و... که هر کدام از آنها می توانند یکی از 

ستون های این فصل تراکتورسازان باشند.
در سوی دیگر میدان استقلال خوزستان، قهرمان 
که  دارد  قرار  پانزدهم  برتر  لیگ  شگفتی ساز  و 
ستاره هایش را از دست داد و البته توانست جایگزین 
آنها را پیدا کند، اما باید دید این جایگزین ها می توانند 
شرایط فصل گذشته را برای آبی پوشان خوزستانی 
رقم بزنند. عبدالله ویسی، سرمربی این تیم اولین 
ستاره آبی های خوزستان بود که راهی سپاهان شد 
تا اکبر پورموسوی، دستیارش جای او را روی نیمکت 
بگیرد. فرناندو دخسوسِ برزیلی، بهترین دروازه بان 
فصل گذشته به گسترش فولاد تبریز رفت و گودرز 
داودی، دروازه بان ذخیره او به همراه رافائل، هموطنش 
جای او را پر خواهند کرد. موسی کولیبالی، مدافع اهل 
مالی هم با ویسی راهی سپاهان شد تا عزت الله پورقاز، 
مدافع ملی پوش ملوان به جای او به جمع آبی پوشان 

خوزستانی اضافه شود. این بازی بین قهرمان لیگ 
گذشته و یکی از مدعیان جدی قهرمانی این فصل 

است که می تواند جذابیت بالایی داشته باشد.
سیاه جامگان مشهد - ذوب آهن اصفهان

تازه واردی که در هفته پایانی فصل گذشته کمترین 
شانس را برای ماندنش در لیگ در نظر گرفته بودند، 
با شکست ملوان جای خود را با این تیم عوض کرد 
تا در لیگ برتر ماندنی شود. همان تیمی که فرهاد 
کاظمی قول داده بود در لیگ برتر نگه دارد و به قولش 
عمل کرد تا مدیران این باشگاه مشهدی که برای 
این فصل درصدد تغییر نام تیم شان هم بر آمده اند، 
دوباره به کاظمی اعتماد کنند. سیاه جامگانی ها که 
فصل گذشته پس از تلخی های زیاد، طعم شیرین بقا 
در لیگ را در هفته پایانی چشیدند، برای این فصل  
نقشه های زیادی دارند تا روزهای شیرین شان بیشتر 
از یک هفته پایانی باشد و از همین رو با کاظمی تیم 
قدرتمندتری را نسبت به فصل گذشته  آماده کرده اند.

تیم ذوب آهن هم که فصل گذشته شاید در لیگ 
لیگ  در  و  کند  برآورده  را  انتظارات  نتوانست  برتر 
قهرمانان آسیا هم ناکام ماند، توانست با قهرمانی در 
جام حذفی فصل را به خوبی به پایان برساند. البته 
شاگردان یحیی گل محمدی برای این فصل شروع 
شیرینی هم داشتند و با قهرمانی در سوپرجام فوتبال 
ایران برای حریفان قدرت نمایی کردند. ذوب آهن برای 
این فصل تغییرات زیادی در ترکیبش نداشته، اما جدا 
از کاوه رضایی، مسعود حسن زاده، هادی محمدی و 
احمدامیر کامدار که از دست داده، قاسم حدادی فر را 
هم به دلیل مصدومیت و پاره شدن رباط صلیبی اش 
از دست داد تا به این شکل پیش از شروع فصل با 

بدشانسی روبه رو شود.

 صبای قم - صنعت نفت آبادان
کش و قوس در صبای قم زیاد بود. این تیم فصل 
بخش  و  شد  واگذار  خصوصی  بخش  به  گذشته 
خصوصی هم کار را با علی دایی استارت زد. هرچند 
نسبتاً  شرایط  توانست  گذشته  فصل  صبا  اما  دیر، 
مطلوبی داشته باشد. شرایط مطلوب بود، به غیر از 
پایان فصل که علی دایی با اسپانسر این باشگاه به 
پایان  و درگیری ها در  اختلاف  این  اختلاف خورد. 
جدایی دایی و البته قطع همکاری اسپانسر را با باشگاه 
صبای قم رقم زد. صبایی ها چند هفته ای بلاتکلیف 
بودند و یکی از دوستان علی دایی اسپانسر شد تا 
کار با این مربی ادامه پیدا کند، اما بازهم نتیجه ای 
حاصل نشد تا اینکه در نهایت با معرفی اسپانسر جدید 
صمد مرفاوی هدایت این تیم را قبول کند. باید دید 
بازگشت مرفاوی به لیگ برتر آن هم با تیمی که کمی 
دیر تمرینات خود را آغاز کرد و البته بیشتر بازیکنان 
فصل گذشته خود را از دست داد، به چه شکل خواهد 

بود. 
صنعت نفت آبادان هم آخرین تیم صعود کرده به 
لیگ برتر شانزدهم بود. نفتی های پرشور آبادانی که 
چند فصل جای خالی شان در لیگ برتر حفظ شد، 
شوق  و  شور  را  لیگ  دارند  قصد  فصل  این  دوباره 
ببخشند. این تیم با نادر دست نشان به لیگ برتر صعود 
کرد و با این مربی هم به کار خود ادامه خواهد داد، اما 
آنچه از دور مشخص است، صنعت نفت نتوانسته در 
فصل نقل وانتقالات موفق عمل کند. اینکه آیا صنعت 
نفت با همین بازیکنان گمنام بتواند در لیگ شانزدهم 
شگفتی خلق کند یا مانند فصول گذشته تیمی خواهد 
بود که برای سقوط نکردن می جنگد، باید منتظر ماند 

و هنرنمایی آنها را دید.

 استقلال - نفت تهران
بازی هفته  باید گفت که جذاب ترین  روی کاغذ 
اول لیگ شانزدهم دیدار استقلال و نفت تهران است. 
این دیدار از هر جهت که به آن نگاه کنید می تواند 
جذاب باشد. از رویارویی مربیان با یکدیگر و با تیم های 
مقابل شان، تا رودررو شدن بازیکنان دو تیم با تیم هایی 
شاید  داشته اند.  را  پیراهن شان  پوشیدن  سابقه  که 
بازیکنان  بازی هم رویارویی  این  جذاب ترین بخش 
را  او  فصل  دو  که  باشد  منصوریان  علیرضا  با  نفت 
سرمربی خود می دیدند و در پایان فصل با اتفاقاتی 
از یکدیگر جدا شدند. استقلال که در سالیان  تلخ 
گذشته مربیانی چون امیر قلعه نویی، پرویز مظلومی 
و صمد مرفاوی را به خود دید و چرخه این مربیان 
روی نیمکت آبی ها بود، این فصل به یک مربی نسبتاً 
جوان اعتماد کرده است، علیرضا منصوریان، کاپیتان 
سابق و محبوب آبی ها که پس از دو فصل موفقیت 
دارد.  را  استقلال  با  موفقیت  سودای  حالا  نفت  در 
هرچند که شرایط کار کردن در تیمی چون استقلال 
با نفت کاملًا متفاوت است.  علیرضا منصوریان این 
فصل با سروصدای زیادی به نیمکت استقلال رسید. 
او با خریدهای پرسروصدایی هم که داشت، استقلال 
را به یک تیم ترسناک تبدیل کرده، اما اینکه چقدر 
در بزرگ کردن این تیم با بازیکنانی که خریده بتواند 
موفق عمل کند، موضوع دیگری محسوب می شود. 
سرمربی آبی پوشان که از زمان حضورش در این تیم 
در  می پروراند،  سر  در  را  دربی  در  پیروزی  سودای 
شرایطی بازی اول را باید مقابل نفت برگزار کند که 
مهدی رحمتی و البته هوادارانش را در اختیار ندارد. 
روبه رو شدن با تیم علی دایی هم قطعاً سخت خواهد 
بود، تیمی که فصل گذشته به مشکل خورد و وزارت 
نفت اعلام کرد دیگر قصد تیمداری ندارد تا واگذاری 
این تیم هم به پروسه ای بزرگی تبدیل شود. در نهایت 
شرکت بهنام پیش روی نفت را خرید و دایی را به عنوان 
سرمربی برگزید تا تمرینات نفت بالاخره آغاز شود. 
نفتی ها تمرینات خود را دیر شروع کردند و از همین رو 
تمرینات پرفشار بدنسازی را زیاد پشت سر نگذاشتند 
و شاید همین مسئله کمی به آنها در هفته های اول و 
در بازی با استقلال کمک کند.  جدا از شرایط فنی 
و بدنی نفتی ها، بازیکنان این تیم انگیزه دیگری هم 
مقابل استقلال خواهند داشت و آن هم رویارویی با 
علیرضا منصوریان است. بازیکنان فصل گذشته نفت 
معتقدند که سرمربی شان آنها را در شرایط سختی 
رها کرد و باید می ماند تا تکلیف تیم و مطالبات آنها 
مشخص شود. به همین دلیل متحد شده اند تا در بازی 
اول این موضوع را با منصوریان تلافی کنند. از سوی 
نفت  تیم  در  استقلال  سابق  بازیکنان  دیگر حضور 
که ایمان مبعلی، محمد قاضی، میلاد فخرالدینی و... 
هستند، یک انگیزه دیگر است. در استقلال هم علی 
قربانی حضور دارد که فصل گذشته بازیکن نفت بود 
و البته وریا غفوری که دو سال پیش در نفت عضویت 
داشت. همچنین میلاد زکی پور هم با حاشیه از نفت 
به استقلال آمده که البته شانس کمی برای حضور در 
ترکیب دارد. تمام این شرایط و اتفاقات می تواند به زیبا 

شدن بازی استقلال و نفت کمک کند.

در مراسمی با حضورپررنگ غیرفوتبالی ها، برترین های فوتبال 
ایران در فصل پانزدهم معرفی شدند. مهدی طارمی در این مراسم با 

دریافت سه جایزه شبی به یادماندنی داشت.
 مراسم انتخاب برترین های فوتبال ایران در فصل 95-94 با حضور 
مسئولان فدراسیون و سازمان لیگ فوتبال، جمعی از مدیران و 
اهالی فوتبال در سالن همایش های برج میلاد تهران برگزار شد. 
به چشم آمد، حضور  به شدت  این مراسم  نکته ای که در  اولین 
کم رنگ فوتبالی ها در جشن سالانه فوتبال بود که از سوی برخی 
چهره های حاضر در مراسم نیز به آن تاکید شد. در مراسم شنبه شب، 
برترین های فصل پانزدهم لیگ برتر و لیگ برتر بانوان معرفی شدند 
و بیشتر برگزیدگان، جایزه و تندیس خود را - که غالبا یه یک شکل 
بود - از دست مدیران فعلی و سابق فدراسیون فوتبال دریافت کردند.

در بین برگزیدگان، مهدی طارمی، مهاجم پرسپولیس با دریافت 
سه جایزه بهترین بازیکن فصل، بهترین مهاجم و آقای گل لیگ 
برتر، شبی به یادماندنی داشت. در زیر تمام آنچه در مراسم انتخاب 

برترین های فوتبال ایران گذشته را می خوانید:
مسئولان  حضور  با  ایران  فوتبال  برترین های  انتخاب  مراسم 
فدراسیون فوتبال، سازمان لیگ، مربیان، داوران و جمع زیادی از 
اهالی خانواده فوتبال ایران از ساعت ۲۲:5۰ در سالن همایش های 
برج میلاد آغاز شد. این مراسم با پخش سرود ملی جمهوری اسلامی 
ایران و سپس با تلاوت آیاتی چند از قرآن مجید آغاز شد. مهدی تاج 
در ابتدای مراسم به عنوان نخستین سخنران در جایگاه قرار گرفت و 
درباره برگزاری لیگ برتر و شرایط و ضوابط مربوط به آن سخن گفت.
تاج: مصوبه بسیار خوبی درباره لیگ فوتسال، لیگ بانوان 

و لیگ فوتبال ساحلی داشته ایم
مهدی تاج در مراسم انتخاب برترین های فوتبال ایران در فصل 
پانزدهم با خیر مقدم به اهالی فوتبال، اعضای وزارت ورزش، مهمانان 
حضور یافته از ریاست جمهوری و... اظهار کرد: از همه کسانی که 
در برگزاری مسابقه های لیگ برتر با ما  همکاری داشتند تشکر 
می کنم. مسابقه های متعددی در استان ها برگزار شد و هیات های 
فوتبال کمک زیادی به ما کردند. لیگ های فوتبال و فوتسال بانوان 
هم با همکاری این عزیزان برگزار شد. از هیات مدیره تیم ها، مدیران، 
بازیکنان مربیان و هواداران همه تیم ها تشکر می کنم. از مسئولان 
محترم ورزشگاه ها تشکر می کنم که به صورت جدی با ما همکاری 

می کنند. بدون حضور این  عزیزان برگزاری لیگ عملی نیست.
او اضافه کرد: عوامل متعدد دیگری مانند اورژانس اتوبوس رانی 
شورای تامین استان ها مسئولان محترم هیات های سراسر کشور، 
فدراسیون،  عوامل  گزارشگران،  عکاسان،  خبرنگاران،  صدوسیما، 
کمیته های انضباطی، صیانت، اخلاق و پزشکی و ضد دوپینگ هم 
کمک زیادی به ما می کنند و دلم نیامد که این ها را از قلم بیندازم. 
این ها در طول سال واقعا کمک زیادی به ما می کنند. فصل جدید 

دیگری را هم با کمک این عزیزان آغاز می کنیم.
رییس فدراسیون فوتبال گفت: سازمان لیگ ۶ هزار و 5۰۰ مسابقه 
را در سراسر کشور برگزار می کند. لیگ مان هم با پویایی خوبی برگزار 
می شود و توصیه هایی که ما در خصوص لیگ مان داریم و باید کمک 
کنیم روند حرفه ای سازی لیگ است که باید به صورت مستمر آن 
را پیش ببریم. در تلاشیم جایی بایستیم که نقطه استاندارد کیفیت 
و استانداردسازی در آسیا باشد. در حال حاضر دومین لیگ آسیا 
هستیم اما کاستی هایی وجود دارد و تلاش می کنیم آن ها را رفع 

کنیم.

ایران گفت: لیگ یک  به لیگ دسته یک فوتبال  با اشاره  تاج 
ایران و لیگ های دو و سه به همین صورت  زیرمجموعه فوتبال 
هستند. هیات رییسه فدراسیون فوتبال مصوبه بسیار خوبی درباره 
لیگ فوتسال، لیگ بانوان و لیگ فوتبال ساحلی داشته اند. هیات 
رییسه مصوب کرد که اگر باشگاهی برای فوتسال، فوتبال بانوان و 
فوتبال ساحلی سرمایه گذاری کند، این 5 درصد مالیات را به 3 درصد 
کاهش می دهیم ولی مشروط به اینکه هزینه های مثبتی در کار باشد 
و سازمان لیگ بپذیرد. اگر هم باشگاهی فوتبال بانوانش را تشکیل 
نداده است، سازمان لیگ موظف است که این دو درصد را پرداخت 
کند. تصورم این است که فوتسال بانوان ما در آسیا اول و در دنیا 
ششم است. بحث بعدی که حتما ادامه می دهیم مبارزه با دوپینگ 
است. خیلی جدی این موضوع را پیش می بریم. کل لیگ های ما در 
بخش پزشکی معاینه می شوند و پرونده پز شکی منظمی تشکیل 

می شود.
رییس فدراسیون فوتبال ادامه داد: جوان گرایی لیگ ادامه دارد. 
ما میزان دوندگی در مسابقه های لیگ را افزایش دادیم و الان از 4 
کیلومتر به 9 کیلومتر رسیده است و باید بیشتر از این هم برویم. لیگ 
باید ضابطه مند شود و خرید و فروش تیم ها کاهش یابد. اینکه لیگ 
را سهمیه ای کنیم و به هر استانی یک تیم بدهیم، درست نیست و 
تیم داری بر اساس توانمندی و ضابطه است. کمیته استیناف و اخلاق 
با جذب نیروهای توانمند به بی ضابطگی ها ورود می کند به صورت 
فوتبالی برخورد می کند. تمام بحث های فوتبالی باید در خود فوتبال و 
مسئولین قضایی این رشته به آن رسیدگی کنند و به صورت قانونی 

با آن برخورد کنیم.
توسط  لیگ  در  باید  را  بسیار خوبی  فرهنگی  افزود: مسائل  او 
مسئولان سازمان لیگ پیاده کنیم. اولین هفته لیگ به نام انتقال 
خون نام گذاری شده است. هر هفته ای به یک مناسبتی نام گذاری 
شده است. فوتبال بسیار فراگیر و گسترده است و تاثیرات بسزایی 
می گذارد و هیچ پدیده دیگری هم قابل مقایسه با آن نیست. این 
کارها باید انجام شود. امیدوارم افزایش حضور تماشاگران را در لیگ 
برتر داشته باشیم. ما با میانگین ۱3 هزار و ۲۰۰ نفر در لیگ اخیر 
عملکرد بهتری نسبت به دو سال گذشته که 9 هزار نفر در ورزشگاه 
حاضر شده بودند داشتیم. امیدوارم امسال تماشاگران زیادی داشته 
باشیم. لیگ ما در مسابقه های داخلی و خارجی در رصد مربیان تیم 
ملی است. امروز مسئولان تیم ملی ما به خوبی بازیکنان را می بینند 
و انتخاب می کنند و سهم بازیکنان برجسته ما در تیم های ملی بسیار 
زیاد است. اکثر بازیکنان از لیگ مان هستند ان شاءالله این کار باید 
ادامه داشته باشد. در مجموع تشکر می کنم از همه عزیزانی که به ما 
در سازمان لیگ فوتبال، فوتسال و فوتبال ساحلی و همه مجموعه 
ما که فوتبال را کمک می کنند. دست همه را می فشارم و از همه 

عزیزان تشکر می کنم.
برترین های فوتبال ایران در فصل 94-95

برترین بانوی فوتبالیست:
انتخاب برترین بانوی فوتبالیست ایران، نخستین بخش مراسم بود؛ 
شبنم بهشت، بازیکن تیم فوتبال بانوان شهرداری سیرجان به عنوان 

برترین بانوی فوتبالیست سال گذشته برگزیده شد.
بهترین گلزن لیگ برتر بانوان:

در ادامه سارا قمی، بانوی فوتبالیست باشگاه ملوان انزلی به روی 
سن آمد و جایزه بهترین گلزن لیگ برتر بانوان را دریافت کرد. قمی 
در فصل گذشته لیگ برتر بانوان با زدن ۲4 گل، عنوان »خانم گل« 

مسابقات را از آن خود کرده بود.
بهترین بازیکن لیگ دسته اول:

نامزدهای این بخش، امین قاسمی نژاد از ماشین سازی تبریز، امیر 
زلیکانی از نفت آبادان و پیمان رنجبری از شهرداری اردبیل بودند. 

امین قاسمی نژاد عنوان بهترین بازیکن لیگ یک را از آن خود کرد.
بهترین گلزن لیگ دسته اول:

حمید کاظمی بازیکن تیم فوتبال نساجی مازندران با به ثمر 
رساندن ۱۶ گل این عنوان را کسب کرد.

بهترین داور و کمک داور فوتبال بانوان:
انسیه مافی نژاد به عنوان برترین کمک داور و سلطنت نوروزی به 

عنوان بهترین داور فوتبال بانوان انتخاب شدند.
بهترین کمک داور فصل پانزدهم:

محمدرضا ابوالفضلی، رضا سخندان و بابک داوری کاندیداهای این 
بخش بودند که از این بین، محمدرضا ابوالفضلی عنوان بهترین کمک 
داور فصل پانزدهم را از آن خود کرد. او به همراه دختر خردسالش 
به روی سن رفت و جایزه اش را دریافت کرد. وی پس از دریافت 
جایزه از پیشکسوتان داوری و داوران لیگ برتر، پدر، مادر و همسرش 

تقدیر و تشکر کرد.
بهترین داور فصل پانزدهم:

اشکان خورشیدی، بیژن حیدری و محسن ترکی نامزدهای این 
بخش بودند. با رأی هیات داوران، جایزه بهترین داور فصل پانزدهم 
به محسن ترکی رسید. ترکی پس از دریافت جایزه به »بی نظمی« 
ابتدای مراسم و ترک سالن از سوی نظری، پیشکسوت داوری به این 
دلیل اشاره کرد و گفت: از بابت حضور داوران جوان در لیگ برتر 
خوشحالم، همکاران من عملکرد خوبی در فصل پانزدهم داشتند. 
امیدوارم فوتبال ایران به جایی برسد که شاهد حضور خانواده ها در 

ورزشگاه ها باشیم و همه به یکدیگر احترام بگذاریم.

اظهار نظر ترکی درباره حضور خانواده ها با تشویق شدید حاضران 
در سالن همراه شد.

بهترین هیات فوتبال استانی:
از بین استان های آذربایجان شرقی، خوزستان و تهران به عنوان 
نامزدهای این بخش، جایزه بهترین هیات به هیات فوتبال استان 
آذربایجان شرقی اهدا شد. جواد نجارششگلانی رئیس هیات فوتبال 

این استان، جایزه را دریافت کرد.
بازیکن اخلاق فصل پانزدهم:

و  از ذوب آهن  مهدی رجب زاده  پرسپولیس،  از  انصاری  محمد 
علی رضا عزت کرامت از نفت تهران نامزدهای دریافت این جایزه بودند 
که در این بین، محمد انصاری جایزه مرد اخلاق فصل پانزدهم لیگ 
را کسب کرد. انصاری پس از اعلام نامش با برانکو ایوانکوویچ دست 
داد و سرمربی سرخ پوشان این جایزه را به او تبریک گفت. او پس 
از دریافت جایزه از پدر و مادرش تشکر کرد که نامش را »محمد« 

گذاشته اند.
جایزه فرهنگی ترین هیات فوتبال:

جایزه ویژه بهترین عملکرد در حوزه فرهنگی در فصل پانزدهم، 
به دلیل برگزاری فینال جام حذفی در خرمشهر، برپایی موکب های 
راه پیمایی اربعین حسینی، همراهی ورزشکاران، قهرمانان و مربیان 
با خانواده های شهدا، تجلیل از شهدای مدافع حرم و ده ها برنامه 

فرهنگی، به هیات فوتبال استان خوزستان اهدا شد.
حاضران در سالن، در این هنگام به احترام یاد و نام شهدای مدافع 
حرم، شهدای چوار و شهدای جامعه ورزش ایستادند و فاتحه ای نثار 

روح پاک شهدا کردند.
محمدرضا ساکت، که برای اعلام این جایزه به روی صحنه آمده 
بود، از هواداران تیم های پرسپولیس و استقلال که در روز پایانی لیگ 
برتر و پس از فینال جام حذفی علی رغم شکست تیم شان، ایستادند 

و بازیکنان خود را تشویق کردند، تقدیر کرد.
باشگاه اخلاق:

جایزه باشگاه اخلاق فصل پانزدهم لیگ برتر فوتبال به باشگاه 
ذوب آهن اصفهان تعلق گرفت. مهدی رجب زاده به نمایندگی از 

باشگاه ذوب آهن این جایزه را دریافت کرد.
بهترین باشگاه فصل پانزدهم:

استقلال خوزستان، عنوان بهترین باشگاه فصل 95-94 را از آن 
خود کرد.

بهترین گزارشگر فصل پانزدهم:
در ادامه مراسم انتخاب برترین های فوتبال ایران، برگزارکنندگان 
مراسم از عادل فردوسی پور، تهیه کننده و مجری پربیننده ترین برنامه 
فوتبالی تلویزیون به عنوان بهترین گزارشگر فصل پانزدهم تقدیر 
کردند. رضا حسنی خو، معاون وزیر ورزش و جوانان با حضور بر روی 

صحنه جایزه ویژه مراسم را به فردوسی پور اهدا کرد.
او پس از دریافت جایزه به شوخی گفت: از همه بابت گزارش های 
انتقادی که در برنامه »9۰« پخش شد عذرخواهی می کنم؛ همه یک 
هفته دیگر هم راحت هستند ولی از دوشنبه هفته آینده باز هم برنامه 

»9۰« کارش را از سر می گیرد.
بهترین دروازه بان فصل پانزدهم:

فرناندو  ذوب آهن،  از  مظاهری  رشید  بخش،  این  کاندیداهای 
ده خسوس از استقلال خوزستان و مهدی رحمتی از استقلال تهران 
بودند اما جایزه بهترین دروازه بان فصل پانزدهم به فرناندو ده خسوس 

رسید.
بهترین مدافع فصل پانزدهم:

موسی کولیبالی از استقلال خوزستان، محمد طیبی از استقلال 
خوزستان و سید جلال حسینی از نفت تهران نامزدهای این بخش 

بودند. مارکار آقاجانیان روی صحنه حاضر شد و جایزه بهترین مدافع 
فصل پانزدهم را به جلال حسینی اهدا کرد.

بهترین هافبک فصل پانزدهم:
سروش رفیعی از تراکتورسازی، کمال کامیابی نیا از پرسپولیس 
وحید  بودند.  بخش  این  نامزدهای  استقلال،  از  ابراهیمی  امید  و 
هاشمیان، ملی پوش سابق فوتبال ایران به روی صحنه آمد و جایزه 
بهترین بازیکن خط میانی در فصل پانزدهم را به امید ابراهیمی اهدا 

کرد.
بهترین مهاجم فصل پانزدهم:

محمد ابراهیمی از گسترش فولاد، مهرداد محمدی از راه آهن و 
مهدی طارمی از پرسپولیس کاندیداهای این بخش بودند. علی دایی، 
در میان تشویق شدید حاضران روی صحنه آمد و جایزه بهترین 

مهاجم را به مهدی طارمی اهدا  کرد.
بهترین گلزن فصل پانزدهم:

مهدی طارمی با به ثمر رساندن ۱۶ گل در طول فصل، عنوان آقای 
گلی فصل پانزدهم را از آن خود کرد. طارمی پس از دریافت جایزه 
اش گفت: به خانواده هادی نوروزی قول داده بودم که اگر امروز جایزه 
بگیرم آن را به خانواده هادی تقدیم می کنم. دست تک تک هواداران 

پرسپولیس را می بوسم.
در ادامه مراسم از علی اکبر ابرقویی نژاد رئیس هیات فوتبال استان 
اصفهان که مدت ۱4 سال در این سمت فعالیت کرده است، به 

صورت ویژه تقدیر شد.
پدیده فصل پانزدهم لیگ برتر:

جایزه بهترین بازیکن زیر ۲3 سال یا به عبارتی پدیده لیگ برتر 
در فصل پانزدهم از بین مهدی ترابی از سایپا، دانیال ماهینی از 
استقلال خوزستان و مهرداد محمدی از راه آهن به بازیکن جوان 
تیم ساپا، مهدی ترابی رسید. ترابی پس از دریافت تندیس، با تشکر 
از خانواده اش و باشگاه سایپا، جایزه اش را به شهید مهدی عسگری، 

شهید مدافع حرم تقدیم کرد.
بهترین سرمربی فصل پانزدهم:

از  محمدی  گل  یحیی  خوزستان،  استقلال  از  ویسی  عبدالله 
ذوب آهن و برانکو ایوانکوویچ از پرسپولیس کاندیداهای این بخش 
بودند. جایزه بهترین سرمربی فصل پانزدهم توسط مهدی محمدنبی 

دبیرکل سابق فدراسیون فوتبال به عبدالله ویسی رسید.
ویسی پس از دریافت تندیس خود اظهار کرد: این جایگاهی که 
در آن ایستاده ام را مدیون مردم، مجموعه هواداران و باشگاه استقلال 
خوزستان هستم و حضورم به عنوان مربی را مرهون سردار شهریاری 
و رسول کربکندی هستم. جایزه ام را به روستای پدری ام تقدیم 

می کنم.
او درباره دلیل رفتنش از استقلال خوزستان هم گفت: شرایطی 
پیش آمد که نتوانستم در اهواز بمانم. برای استقلال خوزستان آرزوی 

موفقیت دارم.
بهترین بازیکن فصل پانزدهم:

و  تهران  نفت  از  از پرسپولیس، جلال حسینی  مهدی طارمی 
امید ابراهیمی از استقلال، نامزدهای دریافت این جایزه بودند. امیر 
عابدینی رئیس اسبق فدراسیون فوتبال و مهدی تاج، رئیس فعلی 
این فدراسیون به روی صحنه آمدند و مهمترین جایزه این مراسم را 
به مهدی طارمی اهدا کردند. عابدینی قبل از اهدای جایزه بهترین 
بازیکن فصل از تمام اعضای هیات رئیسه فدراسیون فوتبال خواست 

تا به روی صحنه بیایند.
مراسم  برگزیدگان  عنوان  به  که  تمام کسانی  مراسم  پایان  در 
تندیس دریافت کرده بودند به روی صحنه آمدند و با مسئولان 

فدراسیون فوتبال عکس یادگاری انداختند.

 سری شانزدهم فوتبال ایران؛ »صدا«،»دوربین«،»حرکت«

 رونمایی از استقلال علیمنصور مقابل چشمان دایی

برترین های فوتبال ایران در یک نگاه

 شب درخشان مهدی طارمی
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علمی و سلامت 

پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر به دانش فنی تولید 
در ساخت  که  یافتند  رسانای شفاف دست  الکترودهای 
سلول های خورشیدی و صفحات لمسی تلفن های همراه 

کاربرد دارد.
»تشکیل  را  تحقیقات  این  عنوان  پروژه،  مجری 
نانوسیستم های فلزی در لایه الکتروریسی شده برای ایجاد 
رسانایی« دانست که در قالب پایان نامه کارشناسی ارشد 
رشته مهندسی نساجی، گرایش ساختارهای نانوریسی در 

دانشگاه صنعتی امیرکبیر اجرایی شده است.
وی هدف از اجرای این پروژه را تولید یک زیرلایه رسانا 
و شفاف با استفاده از روش الکتروریسی نانوالیاف های فلزی 
عنوان کرد و ادامه داد: زیرلایه هایی که اکنون در صنعت 
استفاده می شود، خیلی گرانقیمت هستند و ماده اولیه و 
فرایند تولید آنها گران است و اگر بتوانیم از ماده ای مانند 
مس و از روش های ساده مثل الکتروریسی استفاده کنیم، 
می توانیم به تولید زیرلایه ای با قیمت ارزان تر و کارآیی بالاتر 
دست پیدا کنیم. ساوه شمشکی اظهارکرد: از سوی دیگر با 
توجه به معایب زیاد الکترودهای متداول در صنعت، تلاش 
برای تولید یک جایگزین مناسب برای آنها است که در 

چندسال اخیر مطالعاتی در این زمینه شروع شده است و در 
این بین، نانوساختارهای فلزی همچون نانوالیاف الکتروریسی 
شده، بسیار مورد توجه قرار گرفته اند. این محقق، رسانایی 
خوب و شفافیت بالا را از ویژگی های نانوساختارهای فلزی 
دانست و گفت: به همین منظور در این پروژه ساختارهای 
نانومقیاس مس از طریق تولید نانوالیاف کامپوزیتی پلی 
وینیل الکل )PVA( و استات مس در فرایند الکتروریسی 
به همراه عملیات کلسینه کردن آنها در دمای بالا صورت 

گرفت و به منظور بررسی تاثیرپذیری خاص رسانایی و 
شفافیت این ساختارها، در شرایط الکتروریسی و حرارتی 
متفاوت مورد ارزیابی قرار گرفتند. وی خاطرنشان کرد: پس از 
بررسی ها و ارزیابی های صورت گرفته، فرایند تولید لایه های 
الیافی مس با حفظ خواص مطلوب موردنظر در مصرف نهایی 
بهینه سازی شد و نتایج حاصل از رسانایی سطحی و شفافیت 
نمونه های بهینه، نشان داد لایه های تولید شده به صورت 
رندوم )تصادفی( علاوه براینکه از شفافیت خوبی برخوردار 

هستند، دارای مقاومتی در حدود ۶.7 مگااهم هم هستند.
دانش آموخته مهندسی نساجی دانشگاه صنعتی امیرکبیر 
خاطرنشان کرد: بنابراین به نظر می رسد استفاده از این 
ساختارها به عنوان زیرلایه رسانای شفاف به عنوان روشی کارا 
و ارزان نسبت به مواد و ساختارهای معمول امکان پذیر است 
و می توان از آنها در ساخت صفحات سلول های خورشیدی یا 
  )OLED("یا "اوال ای دی )LED( "نمایشگرهای "ال ای دی
یا صفحات لمسی یا پنجره های هوشمند استفاده کرد. دکتر 
مسعود لطیفی و دکتر روح الله باقرزاده از اعضای هیات علمی 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر، راهنمایی این طرح تحقیقاتی را 

برعهده داشتند

خودروهایی که با قهوه، آب نمک و جلبک کار می کنند

ماهی ها هم آرتروز می گیرند!

موفقیت محققان دانشگاهی در تولید صفحات لمسی تلفن همراه با نانوساختارها

محققان با پیشرفت روز افزون در زمینه فناوری خودروها به فکر جایگزین کردن 
سوخت های جدید و هیجان انگیز به جای سوخت های رایج هستند.

 این منابع انرژی محیرالعقول و مبتکرانه جایگزینی جذاب برای سوخت های فسیلی 
معمولی هستند.

انواع مختلفی از این خودروها با سوخت های جالب وجود دارند که در اینجا به چند مورد 
از آن اشاره می کنیم:

Nanoflowcell's Quant e-Sportlimousine -1- نوع سوخت: آب نمک
اتومبیل های برقی در همه جا حضور داشته و این مزیت بزرگی برای محیط زیست است 
زیرا این وسایل نقلیه گازهای گلخانه ای مضر را از خود ساطع نمی کنند .هر چند که این 
خودروها برای ادامه کار نیازمند متصل شدن به یک منبع شارژ هستند. این خودرو جالب که 
Nanoflowcell's Quant e-Sportlimousine  نام دارد با تمام خودروهای دوستدار محیط 
زیست تفاوت دارد چرا که سوخت و انرژی مورد نیاز خود را از آب شور تامین می کند. 
این خودرو لوکس که در آلمان ساخته شده می تواند سرعت خود را در۲.8  ثانیه به ۱۰۰ 

کیلومتر بر ساعت برساند.
Carpuccino -۲- سوخت: قهوه

این خودرو که  Carpuccino نام دارد در زمان رونمایی سر و صدای زیادی را در جهان 
به راه انداخت زیرا سوخت مورد استفاده آن یکی از نوشیدنی های مورد علاقه مردم دنیا 
یعنی قهوه بود. این خودرو یک فولکس واگن SCIROCCO ۱988  است که سوخت مورد 
نیاز خود را از قهوه تامین کرده و قادر است تا به سرعت ۱۰۰ کیلومتر در ساعت برسد. 
Carpuccino پس از طی هر ۱۰۰ کیلومتر ناچار به توقف است و در  این فاصله راننده 
می تواند فیلترهای ماشین را از دوده و غبار و آلودگی های بوجود آمده پاک کند. البته این 
خودرو در دسته تمیزترین خودروهای موجود نیست اما برای هر مایل چیزی در حدود 5۶ 

قهوه اسپرسو را مصرف کرده که در نوع خود جالب است.

3- موتور سیکلت نئو- نوع سوخت: فضولات
یک شرکت ژاپنی موتورسیکلت توالتی به نام Toilet Bike Neo را طراحی کرده که ظاهر 
بسیار عجیب و غریبی دارد و به جای زین بر روی آن یک توالت نصب شده است.. این موتور 
که در واقع با استفاده از سه چرخ حرکت می کند  از بیوگازهای ایجاد شده از فضولات دامی 
نیرو می گیرد و انرژی آن به طور صد درصد از فضولات تامین می شود. این موتور سیکلت 

دارای یک مخزن بیوگاز است که به کمک آن تا ۲88 کیلومتر حرکت می کند.
4-خودرو لگویی)LEGO(- نوع سوخت: هوا

این خودرو که تقریبا به طور کامل از آجرهای لگو ساخته شده نیروی خود را از هوا تامین 
می کند. این خودروی هیجان انگیز دارای 5۰۰.۰۰۰ قطعه لگو  و تعداد کمی از عناصر 
تحمل بار است.. حتی چهار موتور مداری اصلی آن نیز  از آجرهای لگو ساخته شده است. 

این خودرو دارای ۲5۶ پیستون بوده و سرعت آن 3۲ کیلومتر بر ساعت است.
Algaeus -5 - نوع سوخت: جلبک

این خودرو کهAlgaeus  نامیده شده یک تویوتا پریوس تغییر یافته است که با نیروی 
محرکه جلبک های سبز)مخلوط با سوخت جلبک به میزان 5%( حرکت کرده و به ازای هر 
گالن)چهار لیتر( سوخت سبز ۲4۰ کیلومتر مسافت را طی می کند. با اینکه سهم سوخت 
جلبکی در این خودرو تنها 5 درصد است ولی آینده روشنی در انتظار این صنعت می باشد.

WorldFirst F3 -6- نوع سوخت: شکلات
این خودرو مسابقه ای که WorldFirst F3 نام دارد توسط مرکز تحقیقات وارویک ساخته 
شده و ظاهر عجیب و نوآورانه آن تعجب همگان را به دنبال داشته است. این خودرو عجیب 
با سوخت شکلات حرکت می کند. نکته عجیب تر در مورد این خودرو اینست که بدنه 
این خودرو از سیب زمینی، فرمان آن از هویج، صندلی ها از سویا و شکلات و روغن نباتی 
ساخته شده است. علاوه بر این دارای یک کاتالیزور است که تولید گازهای گلخانه ای را در 
حین رانندگی از بین می برد، این خودرو دارای  سرعت بالای ۲۰۰ کیلومتر بر ساعت است.

کشف جدید دانشمندان دانشگاه جنوب کالیفرنیا حاکی از 
آن است که ماهی های استخوان دار نخستین هم به آرتروز 
مبتلا بوده اند؛ این یافته ها می تواند به جلوگیری و درمان 
سریع تر این عارضه دردناک مفصلی کمک کند. این یافته ها 
با باورهای کلی در مورد اینکه مفاصل سینوویال یا زلالی با 
ورود مهره داران بر روی خاک تکامل یافته اند، مغایر است.

برای مثال، زانوها و استخوان ران انسان که به شدت مستعد 

آرتروز هستند، از مفاصل زلالی برخوردارند.به گفته محققان، 
مشاهده نخستین مورد ابتلا به آرتروز در یک گورخرماهی 
می تواند رویکردهای جدیدی را به سوی شناسایی درمان های 
جدید برای آرتروز که با وجود فراگیر بودن، هنوز درمانی به جز 
جایگزینی مفصل برای آن شناخته نشده، معرفی کند.آن ها 
دریافتند که مفاصل خاصی در فک و باله های گورخرماهی 
از ویژگی های مشابه مفاصل زلالی در پستانداران برخوردارند. 
این شباهت از آن جهت منطقی است که مقاومت در برابر 
آب، فشار قابل توجهی بر مفاصل وارد می کند.آرتروز بیش 
از 5۲ میلیون نفر یا حدود ۲3 درصد از بزرگسالان جهان 
را دچار کرده است. این تعداد ممکن است تا سال ۲۰4۰ به 
78 میلیون نفر برسد.مهره داران دارای چهار دست و پا مانند 
انسان از ماهی های لبه بالگان تکامل یافته اند. در حال حاضر 
هیچ مدل آزمایشگاهی از این ماهی وجود ندارد، از این رو 

دانشمندان بر روی گورخرماهی تمرکز کردند که عضوی از 
ماهی های تکامل یافته تر پرتوبالگان است.آن ها از سی تی اسکن 
و ابزارهای ژنتیکی استفاده کرده و دریافتند که دو نوع ماهی 
پرتوباله دارای مفاصل زلالی هستند که پروتئینی مشابه نوع 
روان کننده مفاصل انسان موسوم به "لوبریکان" تولید می کنند.

تحقیقات پیشین نشان داده بود که انسان ها و موش ها فاقد 
پروتئین لوبریکان بسیار سریعتر به آرتروز مبتلا می شوند.

محققان دریافتند که حذف این ژن از ژنوم گورخرماهی باعث 
بروز آرتروز در فک و باله این موجود شد.با توجه به اینکه 
ماهی ها و انسان ها صدها میلیون سال پیش و با تکامل یافتن 
مهره داران استخوانی اولیه از هم جدا شده اند، این شباهت 
در استعداد ابتلا به آرتروز نشان می دهد که مفاصل زلالی از 
 eLife قدمت مشابه استخوان برخوردارند.این یافته ها در مجله

منتشر شده است.

اسرار سلامتی یک استخر شنا
تابستان است و هزاران نفر از مردم برای رها شدن از گرما به استخرهای شنا پناه می برند 
.از آن جا که این مکان ها عمومی هستند و افراد با سطح بهداشت های متفاوت در آنجا 
جمع می شوند، استخر به یک مکان بالقوه آلوده تبدیل می گردد. نکات بسیاری وجود دارند 
که اغلب ما درباره ی آن ها نمی دانیم و ممکن است به دلیل همین ناآگاهی موجب بیمار 

شدن خودمان و یا دیگران شویم.
ژیاردیا

ژیاردیا نوعی انگل است که باعث بیماری اسهال می شود. این انگل تک سلولی از مدفوع 
فرد بیمار جدا می شود. ژیاردیا از طریق بلع آب استخر وارد بدن می شود و به علت پوست 
سختی که در اطرافش دارد، می تواند حتی تا 45 دقیقه در داخل بدن زنده بماند. این انگل 

به واسطه ی کلر موجود در آب هم از بین نمی رود.
باکتری های مقاوم به کلر

کریپتوسپوریدیوم یک باکتری عفونی است که به راحتی توسط کلر کشته نمی شود. این 
باکتری موجب اسهال و استفراغ در فرد آلوده و شیوع آن می شود.

RWI
RWI مخفف بیماری شنای تفریحی است که میکروب های منتشر شده در آب استخر 

شنا، وان های داغ و پارک های آبی علت بروز آن می باشد. 
قرمزی چشم ناشی از وجود ادرار در آب است،نه کلر. کلر در ترکیب با ادرار، عرق و ... ماده 
شیمیایی کلرآمین را تولید می کند که این ماده موجب سوزش و قرمزی چشم ها می شود

همچنین این بیماری می تواند توسط مواد شیمیایی موجود در آب ایجاد شود، بدین 
گونه که استنشاق، بلعیدن و یا تماس با این میکروب ها و مواد شیمیایی موجب ابتلای فرد 
به RWI خواهد شد.  مشکلاتی مانند مشکلات دستگاه گوارش، پوست، دستگاه تنفسی، 

چشم، گوش، عصبی و عفونت زخم می شود.
شنا بدون حمام

بعضی افرادی که برای اولین بار به استخر می روند، دوش گرفتن قبل از آن را نادیده می 
گیرند و این موجب انتشار و تکثیر باکتری های زیادی در آب خواهد شد.عرق و ترشحات 

دیگر بدن می تواند موجب این آلودگی شود.
چسب زخم

شاید با این صحنه مواجه شده باشید که در حال شنا در استخر، متوجه یک چسب زخم 
یا باند شناور روی آب شده اید. اگر عضوی از بدن تان دچار زخم باز است، بهتر است وارد 
استخر نشوید، زیرا این امر موجب گسترش آلودگی های روی زخم به آب استخر و در 
نهایت دیگران می شود. به علاوه مواد شیمیایی و میکروب های موجود در آب می تواند 

زخم و عفونت بدن تان را بدتر کند.
قرمزی چشم در اثر کلر نیست

حتما تا به حال تجربه احساس خستگی چشم و قرمزی چشم در استخر را داشته اید 
و پیش خودتان گمان کرده اید که این اتفاق ناشی از وجود کلر در آب است، اما این طور 
نیست! قرمزی و خستگی چشم ناشی از وجود ادرار در آب است. کلر با ترکیب با ادرار، 
عرق و ... ماده ی شیمیایی کلرآمین تولید می کند که این ماده موجب سوزش و قرمزی 

چشم ها می شود.
باکتری اشرشیا کلی

باکتری ای کلای به طور طبیعی در روده و مدفوع انسان وجود دارد و وجود آن در آب 
استخرهای مختلفی تایید شده است. پس وجود این باکتری، نشانگر آلودگی مدفوعی آب 
استخر شنا است. این موضوع می تواند ناشی از بی اختیاری کنترل مدفوع شناگران و یا 

شستشوی نادرست مقعد باشد.
بوی تند استخر نشانه ی تمیز بودن آن نیست

بسیاری از مردم معتقدند بوی تند مواد شیمیایی در استخر ناشی از وجود کلر زیاد در 
آب است. ولی در واقع نشانگر این است که کلر به حد کافی در آب وجود ندارد.مواد ترشح 

شده از بدن مانند عرق و ادرار و ... در برخورد با کلر این بوی بد و تند را ایجاد می کنند.
راش های پوستی آب داغ 

راش استخر آب داغ یک بیماری پوستی است که با ورود به آب داغ ایجاد می شود. این 
مشکل اغلب منجر به بروز عفونت به همراه سودوموناس آئروژینوزا و ایجاد لکه های خارش 
دار بر روی پوست می شود که در نهایت به صورت بثورات پوستی تاول دار و تجمع چرک 

در اطراف فولیکول های مو دیده می شود.
گوش شناگر

بیماری گوش شناگر یک بیماری ناشی از تحریک و عفونت گوش است و زمانی رخ می 
دهد که آب در هنگام شنا وارد گوش شده و در آنجا به دام بیفتد که موجب گسترش 
باکتری در گوش خواهد شد. باکتری های آب استخر در آنجا محبوس شده و تکثیر می 

شوند. 
اگر از این مشکل رنج می برید، به شدت توصیه می کنیم از ورود به استخرها بپرهیزید، 
زیرا تماس دوباره با آب و ورود آن به گوش شرایط را بدتر خواهد کرد. به علاوه اینکه موجب 

انتشار باکتری های گوش به آب و در نتیجه بیماری سایر شناگران می شود.
مواد شیمیایی خطرناک

ایجاد هالو اسید استیک نتیجه ی کلر زنی به آب است که می تواند موجب نواقص جنینی 
و سرطان شود. بلع مقداری آب کلردار موجب تشکیل ترکیب خطرناک هالو استیک اسید 

در ادرار در طی سی دقیقه می شود.
گلوله شدن مو

شنا کردن در قسمت های پایینی و عمیق استخر موجب به هم پیچیده شدن موهای 
سر و ایجاد مشکلی تحت عنوان "Hairballs" می شود. در این حالت ممکن است موی 
افرادی که دچار بیماری قارچی سر هستند، لابلای موهایمان گیر کند و موجب مشکلاتی 

مانند کفگیرک، فولیکولیت و ... گردد.

6درمان طبیعی درد سیاتیک
درد سیاتیک به مجموعه علایمی گفته می شود که در اثر تحت فشار قرار گرفتن و یا 
تحریک شدن عصب سیاتیک حاصل می شوند. درد سیاتیک یکی از دلایل شایع درد کمر 

و پا است و فتق دیسک بین مهره ای از علل شایع ایجاد آن می باشد.
عصب سیاتیک طولانی ترین عصب بدن انسان است که از ناحیه کمری آغاز می شود 

و تا انتهای پا امتداد دارد. درد سیاتیک بیشتر در سنین 3۰ تا 5۰ سالگی بوجود می آید.
داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی )OTC( مانند آسپیرین یا ایبوبروفن می توانند این 
دردها را کاهش دهند. اما متاسفانه هیچ تضمینی وجود ندارد که درد سیاتیک پس از 
بهبود دوباره ایجاد نشود. اگر شما امیدوار به درمان درد سیاتیک بدون دارو هستید، راه های 

دیگری را به شما پیشنهاد می دهیم.
استراحت و استفاده از کمپرس

می توانید با یک استراحت یک یا دو روزه به پاهایتان و استفاده از کمپرس سرد یا گرم 
در محل آسیب دیده خودتان را درمان نمایید. 

ماساژ درمانی در نقطه ی درد، ماهیچه های اطراف عصب سیاتیک را که به آن فشار وارد 
می آورند شل می کند

پس از گذشت چند روز ورزش هم می تواند کمک کند. پیاده روی آرام و کوتاه- تا جایی 
که درد دوباره به سراغتان نیاید و بدنتان شما را یاری کند- بسیار کمک کننده است.

انجام حرکت کششی
اگر هنوز دردتان شدید است و یا مشکلات عصب تان هنوز پابرجاست، ممکن است 
پزشک شما را به یک فیزیوتراپیست ارجاع دهد. او می تواند به شما حرکات کششی خاص 
و کوتاه مانند فوم رولر و لانگز را آموزش دهد تا فشار وارده بر عصب سیاتیک کاهش یابد.

پناه آوردن به طب سوزنی
طب سوزنی در تسکین دردهای سیاتیک بسیار موثر است و می توان از آن به عنوان 
طب مکمل و یا حتی جایگزین استفاده نمود. تاثیر مثبت طب سوزنی بر کاهش دردهای 

انتهایی کمر ثابت شده است.
اصلاح روش گذشته 

نوع ایستادن و نشستن های ما ناصحیح است. شاید پزشک این نکته را متوجه شده و به 
شما روش های جدید را آموزش دهد. نوع ایستادن و قرارگیری ستون فقرات در این حالت 
به ویژه بسیار مهم است. به حالت جسمی خودتان در این وضعیت ها دقت کنید و اگر جایی 

دچار اشکال است با تمرین های متمادی آن را اصلاح نمایید.
ماساژ درمانی را امتحان کنید 

ماساژ درمانی در  نقطه ی درد، ماهیچه های اطراف عصب سیاتیک را که به آن فشار 
وارد می آورند شل می کند. ماساژ درمانی بر روی تعدادی از بیماران به کاهش درد، کمک 

زیادی کرده است.
با ارتوپد مشورت نمایید 

تعدیل سیستم عضلانی و تراز کردن استخوان لگن و ستون فقرات کاهش درد را به 
دنبال دارد. به نظر می رسد کایروپرکتیک )برداشتن هر نوع فشار از روی ستون فقرات که 
روشی تقریبا نو است و بدون دارو و با دست انجام می شود( روشی موثر در این زمینه باشد.

نوشیدن قهوه و چای داغ سرطان زا است!
بر اساس نتایج تازه ترین تحقیقات، نوشیدن چای و قهوه داغ خطر ابتلا به انواع 

سرطان های گوارشی را افزایش می دهد.
به گزارش   پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان،کارشناسان به افراد توصیه می کنند از 
نوشیدن قهوه بسیار داغ پرهیز کنند، زیرا این کار می تواند باعث افزایش خطر ابتلا به 
بیماری هایی چون سرطان مری ، گلو و بروز انواع تومورهای دستگاه گوارش شود.تحقیقات 
جدید نشان داده است که خود دانه قهوه برای سلامت انسان بسیار مفید است اما نوشیدنی 
آن در دمای بالا می تواند به خاطر ورود آب جوش به داخل مری باعث انواع سرطان شود.

کارشناسان توصیه می کنند افراد از نوشیدن قهوه در دمای بالاتر از ۶5 درجه سانتیگراد 
خودداری کنند و هنگام تمایل به نوشیدن قهوه ابتدا اندکی صبرکنند تا دمای آن ولرم 
شود.خطرناکترین شیوه خوردن قهوه استفاده از نی برای نوشیدن قهوه های آماده است 
که در برخی فروشگاه ها به فروش می رسند و می تواند آب جوش را مستقیماً وارد مری 
کند و خطر سرطان زایی را تا حد زیادی افزایش دهد.علاوه بر قهوه ، نوشیدن چای و انواع 
دمنوش ها با حرارت بالا  نیز می تواند با افزایش خطر ابتلا به سرطان های دستگاه گوارش ، 
تشدید عارضه آکنه روزاسه، بالا رفتن فشار خون، آسیب به پرزهای چشایی زبان، تخریب 
مینای دندان و بروز سوء هاضمه همراه باشد.کارشناسان این نتایج را با تحقیق بر روی 
بیماران مبتلا به سرطان مری بدست آورده اند و اینکه اکثر آنها در طول زندگی خود سابقه 
نوشیدن چای و قهوه بسیار داغ را داشته اند.سرطان مری یکی از مرگبارترین سرطان ها 
در جهان است و کشورهایی چون ایران ، هند، چین و آمریکای جنوبی بالاترین میزان 
مبتلایان را دارد.اهمیت نوشیدن چای و قهوه در دمای ولرم به اندازه ای است که سازمان 
بهداشت جهانی امسال اعلام کرده است حرارت بالای نوشیدنی ها از عوامل ابتلا به سرطان 
مری در جهان است.این یافته ها توسط محققان آژانس بین المللی تحقیقات سرطان ایالات 

متحده انجام شده ودر جدید ترین شماره مجله لانست به چاپ رسیده است.

یک فوق تخصص قلب و عروق :

مصرف سیگار احتمال ابتلا به واریس را
 افزایش می دهد

یک فوق تخصص قلب و عروق گفت :مصرف سیگار علاوه بر بروز بیماریهای قلبی و 
تنفسی احتمال ابتلا به واریس را افزایش می دهد.

رضا رحمانی ظهار کرد: واریس یکی از بیماری های شایع در افراد است که شیوع این 
بیماری در زنان  به دلیل وجود هورمون های زنانه)استروژن و پروژسترون( بیشتر است و 
بارداری نیز از عوامل تاثیر گذار در بروز این عارضه هست.این فوق تخصص قلب و عروق 
اظهار داشت:شیوع واریس در فرزندانی که والدین آنها دچار این بیماری هستند بیشتر 
است.افراد سیگاری نیز بیشتر در معرض ابتلا به این بیماری قراردارند.همچنین کمبود مواد 
غذایی  نیز در برخی موارد منجر به این عارضه می شود.وی افزود:واریس ممکن است در 
عروق وریدی سطحی یا عمقی رخ دهد.همچنین گاهی به دلیل گشاد شدن دریچه های  
بین ورید های سطحی و عمقی  این بیماری شکل می گیرد. افراد مبتلا به واریس پس از 
انجام سونوگرافی و تشخیص اینکه این عارضه کدام عروق را درگیر کرده است باید اقدامات 
درمانی لازم را انجام دهند.رحمانی گفت:کاهش وزن افراد چاق کمک چشم گیری به 
بهبود این بیماری می کند.همچنین بیماران  باید تا حد امکان از انجام فعالیت های ایستاده 
پرهیز کنند.زنان نیز باید از مصرف قرصهای ضد بارداری خودداری کنند.وی با بیان اینکه 
جراحی و لیزر درمانی از دیگر روش های موثر در درمان این بیماری است ، گفت: بیماران 
قبل و بعد از اعمال جراحی و سایر روش های درمان حتما از جوراب های مخصوص که 

توسط پزشک تجویز می شود استفاده کنند.

مواد غذایی برای مقابله با گرمای تابستان 

بخورید و خنک شوید

 مواد غذایی متنوعی وجود دارد که با افزایش تعریق، دمای بدن را کاهش می دهند. میوه های 
آبدار و برخی مواد غذایی دیگر شما را از این گرمای بی امان نجات می دهند. با ما باشید تا بیشتر 
با این مواد غذایی آشنا شوید. در این گرما و تابش بی امان خورشید شاید خوردن بستنی بسیار 
دلچسب و خنک کننده به نظر بیاید اما خوردن بستنی راه مناسبی برای مقابله با گرما نیست. 
چون بستنی به طور موقت گرما را از بین می برند و چیزی نمی گذرد که دوباره گرمتان شود 
آن  هم بیش از قبل. چون زمانی که بدن شروع به هضم و ذخیره کالری های دریافتی از بستنی 
مشغول می شود دمای آن بالا می رود. اما مواد غذایی متنوعی وجود دارد که با افزایش تعریق، 
دمای بدن را کاهش می دهند. میوه های آبدار و برخی مواد غذایی دیگر شما را از این گرمای بی 

امان نجات می دهند. با ما باشید تا بیشتر با این مواد غذایی آشنا شوید.
تعریق راه خنک نگه داشتن بدن

بدن برای اینکه دمای خود را در درجه ثابتی نگه دارد و با گرما مقابله کند از مکانیسم تعریق 
استفاده می کند. اگر بدنتان نتواند به خوبی با گرما مقابله کرده و دمای خود را حفظ کند با 
مشکلاتی مانند گرما، کرامپ های عضلانی، ورم دست، پاها و قوزک پا، خستگی غیرعادی و 
احساس ناخوشی عمومی روبه رو خواهید شد. یادتان باشد زمانی که بدن دچار بی آبی شده 
باشد علائمی مانند تشنگی زیاد، کاهش نیاز به ادرار، رنگ ادرار تیره، خشکی پوست، نبض تند و 

تنفس سریع بروز می کند. اگر با چنین علائمی مواجه شدید حتماً با متخصص مشورت کنید.
چه افرادی بیشتر در معرض گرما و بی آبی قرار دارند؟

برخی افراد بیشتر در معرض خطرات ناشی از گرمای شدید قرار دارند مانند:
* نوزادان و کودکان کمتر از 5 سال

اگر می خواهید در این فصل بدنتان خنک بماند برای تأمین پروتئین به سراغ مواد غذایی 
دیگری مانند نخود بروید. به طور کلی حبوبات حاوی میزان زیادی از فیبرها و ویتامین ها هستند

* افراد سالمند
* خانم های باردار

* افراد مبتلا به بیماری های مزمن مانند افرادی که از بیماری های تنفسی رنج می برند
* افرادی که الکل یا مواد مخدر مصرف می کنند

* افرادی که کار یدی انجام می دهند و محیط کارشان در فضای باز است مانند کارگران 
ساختمان

* افرادی که در محیط های گرم مانند نانوایی یا کارخانجات ریخته گری کار می کنند
* افرادی که در بیرون و هوای گرم ورزش های سنگین انجام می دهند.

مواد غذایی مقابله کننده با گرما
بفرمایید نعنا

نعنا باعث می شود که عصب های دهان نسبت به سرما حساس تر شوند. به همین دلیل نیز 
تأثیر زیادی در خنک شدن بدن دارد بخصوص زمانی که نعنا تازه باشد. این سبزی معطر به هضم 
غذا نیز کمک زیادی می کند. توصیه می کنیم در این روزهای گرم سبزی خوردن را دریابید 
و داخل سالادهایتان نعنا بریزید. حتماً کنار غذاهایی مانند مرغ نیز نعنا بگذارید. چون بدنتان را 

خنک می کند.
فلفل چیلی

در کشورهایی با آب و هوای گرم مانند هند و تایلند، مردم مرتباً مواد غذایی تند و پرادویه می 
خورند. چرا؟ چون یکی از ترکیبات موجود در فلفل که »کاپسائیسین« نام دارد واکنشی در بدن 
ایجاد می کند که باعث تعریق می شوند. این کار نیز به بدن در جهت کنترل دمای خود کمک 

می کند. توصیه می کنیم در این روزها فلفل و بخصوص فلفل چیلی را به غذاهایتان اضافه کنید. 
مثلًا خوردن نودل که حاوی نعنا و فلفل چیلی باشد بدنتان را خنک تر می کند.

سبزیجات
سبزیجات برای سلامتی بدن فوق العاده هستند و در گرمای بی امان تابستان نیز به کمک 
بدن می آیند. در این روزها حتماً به سراغ سبزیجات سرشار از آب بروید. تربچه و سبزیجات برگ 
سبز، کدو، گوجه فرنگی و غیره حاوی آب هستند که عطش بدن را رفع کرده و به خنک شدن 
آن کمک می کنند. یادتان باشد زمانی که بدن آب کافی نداشته باشد نمی تواند از طریق تعریق 
خود را خنک کند. کاهو حاوی 95 درصد آب است. سبزیجات برگ سبز دیگر نیز نقش موثری 
در عطش زدایی دارند. توصیه می کنیم در این روزهای گرم حتماً سالاد کاهو، سالاد سزار، سبزی 
خوردن را در برنامه روزانه تان داشته باشید تا آب بدنتان به خوبی تأمین شده و دمای بدنتان 
حفظ شود. کدو 94 درصد آب دارد و مصرف خام یا پخته شده آن تأثیر زیادی در تأمین آب بدن 
و خنک نگه داشتن آن دارد. کدو خوش هضم است و میزان زیادی پتاسیم، منیزیم و فیبر دارد و 
شما می توانید بدون ترس از کالری یا هر چیز دیگری از آن میل کنید. گوجه فرنگی بدون شک 
یکی از میوه - سبزیجات سرشار از آب است. گوشت آبدار آن ضد عطش است. گوجه فرنگی نیز 
 E و C حاوی 94 درصد آب است. این چشم و چراغ سالاد، پتاسیم و منیزیم و ویتامین های

زیادی به بدن می رساند.
میوه ها

میوه ها به طور طبیعی شیرین و خنک کننده هستند. توصیه می کنیم به جای بستنی و هله 
هوله های این  چنینی از میوه های آبدار استفاده کنید. چون علاوه بر رفع عطش و تأمین آب 
بدنتان میزان زیادی ویتامین نیز به بدنتان می رسانند. میوه هایی مانند سیب، خیار، طالبی و 
هندوانه قهرمان میوه های ضدعطش هستند.  تربچه و سبزیجات برگ سبز، کدو، گوجه فرنگی و 
غیره حاوی آب هستند که عطش بدن را رفع کرده و به خنک شدن آن کمک می کنند. یادتان 

باشد زمانی که بدن آب کافی نداشته باشد نمی تواند از طریق تعریق خود را خنک کند.
توصیه می کنیم سالاد میوه تهیه و میل کنید. سالادهایتان را پر از خیار کنید. خیار با 97 درصد 
آب رکوردار میوه های ضدعطش است. این میوه سرشار از مواد معدنی به  ویژه پتاسیم و ویتامین 
های A،B،C و E است. بهتر است از میوه های ارگانیک استفاده کرده و پوست آن ها را نیز میل 
کنید. علاوه بر خیار، طالبی و هندوانه نیز جزو میوه های فوق العاده برای خنک نگه داشتن بدن 
هستند. این میوه ها از حدود 95 درصد آب تشکیل شده اند. یادتان باشد میوه های دیگری مانند 
هلو با 87 درصد آب و زردآلو با 85 درصد آب جزو میوه های ضدعطش دیگر هستند. البته در این 
بین باید حواستان باید به مصرف برخی میوه ها و سبزیجات که خاصیت ادرارآوری بالایی دارند 
مانند مارچوبه، آرتیشو، رازیانه یا انبه نیز باشد. این میوه ها و سبزیجات، آب بدن را از بین می برند.

نخود
بدن ما در هر فصلی از سال به پروتئین نیاز دارد و خیلی از مردم برای تأمین این ترکیب علاقه 
زیادی به مصرف گوشت ها و به خصوص کباب نشان می دهند. اما این غذای لذیذ چندان مناسب 
فصل تابستان نیست. بدن ما برای هضم گوشت قرمز نیاز به انرژی زیادی دارد و دمای بدن برای 
هضم آن بالا می رود. اگر می خواهید در این فصل بدنتان خنک بماند برای تأمین پروتئین به 
سراغ مواد غذایی دیگری مانند نخود بروید. به طور کلی حبوبات حاوی میزان زیادی از فیبرها 
و ویتامین ها هستند. افزودن نخود به سالادی که حاوی زیتون؛ گوجه فرنگی یا کرفس و آب 
لیموترش و غیره است یک غذای خوب و سبک برای تابستان محسوب می شود که علاوه بر 

تأمین مواد مغذی بدنتان، به خنک تر ماندن آن نیز کمک می کند.

دانشجویان دانشگاه فنی مونیخ در آلمان توانسته اند رکورد بهینه ترین خودروی الکتریکی 
جهان را در گینس ثبت کنند.

 با وجود تلاش سازندگان خودروهای جاده ای برای بهینه تر کردن آن ها، هنوز مشکل 
جدی مصرف سوخت آن ها باعث شده تا سازه های فوق سبک ساخت دانشجویان در 

جایگاه بالاتری از لحاظ بهره وری قرار بگیرد.
گروه TUfast Eco با خودروی خود توانستند ثابت کنند که با مقدار کمی از انرژی 

می توان مسیری طولانی را طی کرد.
این خودرو یک نمونه اصلاح شده TUfast eLi۱4 بود که در ابتدا برای رقابت ماراتن 
Shell Eco ساخته شده بود. موتور این خودرو برای بهره وری بیشتر با یک کنترلگر ویژه، 
تعویض آهنربا و سیم پیچ های نقره ای ارتقا پیدا کرد. همچنین رینگ های اصلی با نمونه های 

جدید تعویض شد و یاتاقان های با اصطکاک فوق کم به آن افزوده شد.
با این اوصاف، این تیم توانست مصرف انرژی ۱۱4۲ کیلومتر بر کیلووات را مدیریت 
کند. پس از یک دور رانندگی، آن ها سرعت کنترلگر و فشار لاستیک ها را ارتقا بخشیده و 
توانستند به میزان مصرف ۱۲3۲ کیلومتر بر کیلووات انرژی معادل حدود یک لیتر بنزین 
در ۱۰۰ کیلومتر دست یابند. این میزان از لحاظ نظری به خودرو اجازه می دهد تنها با یک 

لیتر بنزین نزدیک به ۱۱ هزار کیلومتر را بپیماید.

دستگاه های زیادی برای از بین بردن و دور کردن حشرات بال دار از محیط زندگی در 
منزل و محیط کار وجود دارند، اما دستگاه جدید قابلیت دور کردن پشه در محیط بیرون 
همچون جنگل، بیابان و صحرا را دارد.  این دستگاه به راحتی درون کوله پشتی جای گرفته 
که شما قادرید آن را به هر مکانی حمل کنید. دستگاه ترماسل )Thermacell( جدید 9۶ 
درصد کارایی داشته و پشه های مزاحم را دور می کند. این دستگاه ۱5*۱5 فوت از محیط 
اطراف شما را پاکسازی کرده و موجودات بالدار مزاحم را از بین برده و دیگر نیازی به 
دستگاه های قدیمی که با بو و نور پشه ها را به خود جلب می کنند نیست. فناوری ترماسل 
حدود دو دهه است که در ارتش و دیگر قسمت ها مورد استفاده قرار می گیرد، اما دستگاه 
جدید دفع کننده پشه برای افرادی که دوست دارند سبک و راحت سفر کرده و یا از محیط 
بیرون بدون پشه و حشرات مزاحم لذت ببرند بهترین انتخاب خواهد بود. در این مدل 
کارتریج بوتان حذف شده و منبع بیرونی جایگزین آن شده است. منبع گازی آن به راحتی 
قابل حمل بوده، حدود ۱۱4 گرم وزن دارد و اندازه آن3.8 *۲*۲.۶ است.این مدل مانند 
دیگر نمونه های المنت دار دارای فندک برای روشن شدن بوده و فعالیت آن با نور آبی آغاز 
می شود و روش دفع آن مشابه دفع پشه گل های داوودی است. این دستگاه با کپسول ۱۰۰ 
گرمی خود حدود 8۰ ساعت کارکرد دارد.از این دستگاه در قایق های کوچک در آب های 
پر از پشه، پیک نیک، دوچرخه سواری و دیگر مکان های پر پشه استفاده می شود.در بهار 

۲۰۱7 قیمت این دستگاه 39.99  دلار خواهد بود.

بهینه ترین خودروی الکتریکی جهان را ببینید

با این دستگاه منحصربفرد
 حشرات سراغتان نمی آیند



اجتماعی 6

استاندار قم:

 کار در سازمان تامین اجتماعی
 باید با نگاه فرابخشی و ملی باشد 

 استاندار قم با بیان این که کار در سازمان تامین اجتماعی باید با نگاه فرابخشی و ملی همراه 
باشد گفت: مدیران و کارکنان این سازمان می توانند با تلاش مضاعف و خدمتگزاری بیشتر، 
روحیه امید را در جامعه زنده نگهداشته و در بهبود وضعیت اقتصادی اجتماعی جامعه همراه 

و همگام باشند. 
سید مهدی صادقی در دیدار مدیران تامین اجتماعی استان اظهار کرد: تامین اجتماعی یک 
مساله ملی بوده و پویایی این سازمان روحیه امید را در مردم می پروراند. وی گفت:عملکرد 
خوب سازمان تامین اجتماعی می تواند مردم را به آینده اجتماعی خود امیدوار کند و 
به همین دلیل کار در این سازمان، مهم و مقدس است.وی افزود: ارائه خدمات متنوع به 
کارفرمایان، بیمه شدگان و مستمری بگیران از ویژگی های منحصربفرد سازمان تامین 
اجتماعی است و حل مشکلات این سازمان به عنوان یک موضوع ملی باید در دستور کار 
دولت قرار بگیرد. صادقی خدمت رسانی مجموعه تامین اجتماعی در استان قم را مثبت 
وامیدوارکننده توصیف کرد و اظهار داشت: روحیه جهادی و کار شبانه روزی کارکنان تامین 
اجتماعی قم می تواند الگویی مناسب برای خدمت رسانی به مردم باشد. مدیرکل تامین 
اجتماعی قم نیز در این دیدار با ارائه گزارشی از فعالیت های انجام شده گفت: روزانه حدود 
۲۰ میلیارد ریال در بخش بیمه و درمان تامین اجتماعی قم هزینه می شود.سید مجتبی 
موسوی افزود: در راستای استقرار دولت الکترونیک در قم، تامین اجتماعی استان توانسته 
است با ارائه ۱۲ خدمت الکترونیک از ۲ میلیون بار مراجعه حضوری به شعب جلوگیری کند.

وی با بیان این که در سال گذشته بیش از ۲3 هزار بازرسی نظارتی از کارگاه های مشمول 
قانون تامین اجتماعی در سطح استان انجام شده است تصریح کرد: در این بازرسی ها 87۶ 
مورد کارگاه کشفی شناسایی شد و 3۰۰۰ کارگر که بیمه نبودند زیر پوشش خدمات بیمه 
تامین اجتماعی قرار گرفتند.مدیر درمان تامین اجتماعی قم هم در این نشست از 7۰ هزار 
مورد بستری بیمه شدگان تامین اجتماعی در ۲ بخش درمان مستقیم و غیرمستقیم در 
استان خبر داد.داود علیمحمدی تصریح کرد: مدیریت درمان تامین اجتماعی قم با 7۲۰ مرکز 

طرف قرارداد درمانی در استان همکاری دارد.
 

امیر آبادی فراهانی نماینده قم:

 مردم توانایی پرداخت عوارض سنگین 
ساخت و ساز را ندارند 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر ضرورت کاهش نرخ عوارض ساخت 
و ساز از سوی شهرداری قم، گفت: مردم توانایی پرداخت عوارض سنگین ساخت و ساز را 

ندارند. 
احمد امیر آبادی فراهانی عصر شنبه در جلسه شورای هماهنگی برنامه ریزی و توسعه قم در 
تالار امام جواد)ع( استانداری با اشاره به مصوبات جلسه اخیر مجمع نمایندگان استان، اظهار 
داشت: در این جلسه تمامی راهبردها و خط مشی های مهم استان طی 4 سال آینده مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت.وی با اشاره به مراجعه های زیاد مردم به دفاتر نمایندگان استان 
مبنی بر نداشتن توانایی برای پرداخت عوارض ساخت و ساز شهرداری، افزود: در این راستا 
مقرر شد، جلسه ای با اعضای شورای اسلامی شهر داشته باشیم و در صورت حل نشدن این 
مشکل، موضوع کاهش نرخ عوارض از طریق اختیارات وزیر کشور و تجدید نظری که می 
تواند داشته باشد، پیگیری شود.وی با اشاره به اعتراض های مردمی نسبت به دستمزدهای 
بالای نظام مهندسی برای صدور پایان کار، افزود: در جلسه مجمع نمایندگان قرار شد تا 
پیگیری های لازم در رابطه با این موضوع از طریق کمیسیون عمران مجلس و وزارت راه و 
شهرسازی و هم چنین سازمان نظام مهندسی کشور انجام شود و در راستای اصلاح قانون 
اقدام های لازم صورت گیرد. امیر آبادی هم چنین با اشاره به مراجعات زیاد خانواده ها به 
دفاتر نمایندگان قم در خصوص مشکل ثبت نام نکردن دانش آموزان در رشته علوم تجربی در 
جریان هدایت تحصیلی آنها، افزود: در حال حاضر در دبیرستان های قم موانع زیادی برای این 
کار گذاشته شده و تلاش می شود تا دانش آموزان متقاضی برای تحصیل در رشته تجربی 
به رشته های فنی و حرفه ای و کار و دانش گرایش پیدا کنند.وی افزود: در جلسه مجمع 
نمایندگان هر 3 نماینده قم ضمن مخالفت با این اقدام خواستار پرهیز از هر گونه اعمال اجبار 
به خانواده ها و دانش آموزان برای تحصیل در کار و دانش شدند و در این راستا مقرر شد 
این موضوع از طریق مذاکره رئیس دفتر رئیس مجلس شورای اسلامی با مدیرکل آموزش و 

پرورش قم حل و فصل شود.

ذوالنوری نماینده مردم قم: 

اجبار دانش آموزان به تحصیل در رشته های 
فنی بنای قانونی ندارد 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: اجبار دانش آموزان به انتخاب رشته های 
فنی و حرفه ای به هیچ وجه بنای شرعی و قانونی نداشته و مصداق تصرف در حق الناس 

و سرنوشت دیگران است. 
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری عصر شنبه در جلسه شورای هماهنگی برنامه 
ریزی و توسعه قم در سالن امام جواد)ع( استانداری با اشاره به اقدام دبیرستان های قم مبنی 
بر ممانعت از حضور دانش آموزان در رشته تجربی و مجبور کردن آنها به ادامه تحصیل در 
رشته های کار و دانش در جریان هدایت تحصیلی خود، اظهار داشت: اصل موضوع تحصیل 
دانش آموزان در رشته های فنی کار مفیدی است.وی افزود: به طور معمول همه در رشته 
های مختلف درس می خوانند که به پست های مدیریتی برسند و این منجربه ایجاد یک 
ناهمگنی و عدم تعادل شده است. وی خاطرنشان کرد: به طور حتم اگر بتوانیم دانش آموزان 
را برای ورود به رشته های فنی تشویق کنیم، کار مفیدی را انجام دادیم، ولی در شرایطی که 
قانون هیچ منعی را برای تحصیل دانش آموزان در رشته های مختلف در نظر نگرفته، اگر آنها 
را ملزم به این کار نماییم، به هیچ وجه مبنای قانونی و شرعی نداشته و به نوعی تصرف در 
حق الناس و سرنوشت دیگران محسوب می شود.ذوالنوری در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به دریافت حق الزحمه های سنگین از سوی نظام مهندسی برای ارائه پایان کار، افزود: 
طبق مصوبه نظام مهندسی صاحبان املاک پس از اتمام ساخت باید به ازای هر متر بنا 35۰ 
هزار ریال به عنوان دستمزد به نظام مهندسی پرداخت کنند.وی این اقدام را جفای بزرگ در 
حق مردم توصیف کرد و افزود: در قم و دیگر شهرهای کشور که مردم هزینه ساخت احداث 
بنا را به سختی تامین می کنند، این کار منصفانه نیست و مشکلات شدیدی را ایجاد می کند.

ذوالنوری با بیان اینکه اجرتی که نظام مهندسی دریافت می کند، در مقابل کاری که انجام 
می دهد، خیلی زیاد است، افزود: باید برای این موضوع یک فکر جدی صورت بگیرد.وی هم 
چنین با اشاره به ضرورت خرید شیر از دامداران توسط کارخانه ها به نرخ تعیین شده از طرف 
دولت، افزود: اگر کارخانه های تولید فرآورده های لبنی الزام به خرید شیر طبق یک وضع 
مشخص از طرف دولت نداشته نباشند، این موضوع ورشکستگی دامداران را موجب خواهد 

شد، که تبعات منفی را برای استان و کشور به همراه دارد. 

فرماندار: 

معضل ریزگردها در قم روز به روز حادتر می شود 
فرماندار قم با تاکید بر ضرورت توجه به شدت غلظت گرد و غبار در این استان، گفت: 

معضل ریزگردها در قم روز به روز حادتر می شود. 
رضا سیار عصر شنبه در جلسه شورای هماهنگی برنامه ریزی و توسعه قم در تالار امام 
جواد)ع( استانداری اظهار داشت: پدیده ریزگردها واقعا مردم قم را به رنج طاقت فرسایی دچار 
نموده است.وی افزود: در حال حاضر میزان ذرات معلق در هوا به حدی افزایش پیدا کرده، 
که برغم تابش نور خورشید هوا وضعیت ابری پیدا کرده است.وی با تاکید بر ضرورت سنجش 
دقیق میزان ریزگردها و چگونگی روند تولید گرد و غبار در روزهای مختلف از سوی اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان، افزود: به طور حتم این اقدام وجود مشکلات تنفسی که در 
حال حاضر در قم شاهد هستیم را ثابت خواهد کرد.سیار هم چنین با اشاره به کمبود فضای 
سبز قم و اهمیت بحث توسعه کمربند سبز شهری، افزود: آران و بیدگل از توابع کاشان تنها 
با داشتن حدود 8۰ هزار تن جمعیت در مقایسه با شهری مانند قم با بیش از یک میلیون 
تن جمعیت، ۱5 برابر بیشتر جنگل کاری و فضای سبز دارد، که این مساله باید جبران شود. 
فرماندار قم با اشاره به تعهد سازمان جنگل ها و مراتع کشور مبنی بر انجام سالانه 5 هزار 
هکتار عملیات بیابان زدایی و احداث کمربند سبز در اطراف قم و تخصیص اعتباری بالغ بر 
35 میلیارد ریال برای آن، خاطرنشان کرد: تحقق این امر که در قالب انعقاد تفاهم نامه ای 
میان استان و سازمان یاد شده در اواخر سال 93صورت گرفته، مستلزم تلاش مجموعه های 
مختلف استان است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نیز در این جلسه با اشاره به 
مشکلات متعدد این اداره کل برای مقابله با ریزگردها، افزود: پس از 3 سال بروز مشکل در 
ایستگاه های سنجش آلودگی هوای قم تقریبا طی ۲ سال گذشته با تلاش های فراوان این 
ایستگاه ها فعال شده اند.سید رحمان دانیالی با تاکید بر اینکه ریزگردها در استان روند رو به 
رشد و افزایشی دارند، خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط موجود باید در بودجه سال 95 به 
بخش محیط زیست در الگوی توزیع اعتبارات تملک داریی های سرمایه ای قم عنایت ویژه 
ای صورت بگیرد و ضریب 3 دهم درصدی پیش بینی شده برای آن افزایش پیدا کند.وی 
هم چنین با بیان اینکه ریزگردها در قم مقطعی هستند افزود: با این وجود میزان ریزگردها 
در این استان تا 4۰ درصد بیشتر از استاندارد برآورد می شود و به همین خاطر دیر یا زود 
شاهد شیوع بیماری های ریوی خواهیم بود.نماینده قم در مجلس شورای اسلامی نیز در 
این جلسه با بیان اینکه دریاچه حوض سلطان به یکی از مهمترین کانون های تولید ریزگرد 
تبدیل شده، اضافه کرد: بسته شدن آب ورودی این دریاچه واقعا برای قم مشکل ساز شده 
است.حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری هم چنین افزود: در جانمایی کارخانه ها و 
صنایع آلاینده در استان باید سیاست گزاری ها و برنامه ریزی های ویژه ای صورت گیرد که 
در این راستا هماهنگی هایی با رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور برای سفر به قم 

و پیگیری این مساله انجام گرفته است. 

به  است.  تعطیلات  همراه  و  یار  ترین  همیشگی 
خصوص تعطیلات تابستان. اوقات فراغتی که به اعتقاد 
کارشناسان فقط مربوط به تعطیلات تابستان نمی شود 
و شامل تمام روزهایی است که از کار رسمی فارغ شده 

اید. 
یکی از شاخصه های اوقات فراغت، فراقت از کار و 
فعالیت های رسمی روزانه است اما فراغت به معنای 
بیکاری نیست و برعکس، بیکاری، اوقات فراغت نیست. 
با این نگاه می توان این روزها را یکی از شیرین ترین 
روزهای زندگی هر انسانی دانست که می تواند با برنامه 
ریزی درست ثمربخش شود و در غیر این صورت به 
اوقات بطالت تبدیل شود. حال که این دوران از چنان 

اهمیتی برخودار است چه باید کرد؟
اوقات فراغت، فراقت از آموزش رسمی

علمی  هیات  و عضو  دانشگاه  استاد  ناهید کردی 
دانشگاه آزاد در گفتگو با خبرنگار ایرنا می گوید: جوانان 
باید در  آنها  به  توجه  و  آینده سازان کشور هستند 
صدر برنامه های دولت قرار گیرد چرا که غفلت از آنها 

بیشترین آسیب را به جامعه وارد می آورد.
این استاد دانشگاه، سن نوجوانی را سنی حساس 
و در عین حال بسیار جدی برای شکل گیری هویت 
فرهنگی، اجتماعی و سلامت جسمانی عنوان می کند و 
ادامه می دهد: از این رو نگاه به چگونگی سبک زندگی 
جوانان می تواند راهگشای برنامه ریزان این حوزه باشد. 
به خصوص در فصل تابستان که اوقات فراغت آنها 
دوچندان می شود و ضرورت سرمایه گذاری برای ورود 
این گروه سنی به عرصه های اجتماعی و فرهنگی کاملا 
محسوس است چراکه بخش عمده ای از شخصیت 
و هویت جوانان در همین روزها شکل می گیرد.وی 
در ادامه اضافه می کند: به تازگی تحقیقی در یکی از 
دبستانهای فنلاند ثابت کرد که پیشرفت تحصیلی دانش 
آموزان به میزان آزادی که به آنها داده می شود رابطه 
مستقیم دارد. این آزادی دقیقا به معنای راحت گذاشتن 
بچه ها در انتخاب حوزه آموزشی با توجه به علاقه آنها 
بوده است. به عبارتی در محیطهای آموزشی این کشور 
سعی شده که آموزش در دل تفریح و سرگرمی و علایق 
و کنجکاوی آنها گنجانده شود تا بچه ها در خلال 
آموزش و پرورش به جای احساس اجبار، حس تعهد و 

پاسخگویی به کنجکاوی هایشان پدید آید.
از این منظر می توان گفت اوقات فراغت برای بچه 
لذا  است  آموزش رسمی  از  فراغت  زمان  ایران  های 
در کمال آرامش می توانند به کنجکاوی هایشان در 

چهارچوب علایقشان پاسخ دهند. 
برگزاری کلاس های آزاد مساوی است با رشد 

اجتماعی جوان
این دانشیار دانشگاه آزاد، جوانان را ذاتا کنجکاو 

معرفی می کند و می گوید: بیکاری روزهای تعطیل 
تواند شامل  به سمت علایقشان که می  را  جوانها 
حتی  و  اجتماعی  هنری،  یا  ورزشی  های  فعالیت 
اقتصادی باشد سوق دهد بنابراین توجه به این حوزه 
ها که به صورت غیرارادی کنشی را در آنها ایجاد می 
کند بسیار مهم است. کردی با تاکید بر بالا بودن 
روحیه جوانان اضافه می کند: جوان ها به تناسب 
سنشان فعال هستند و اغلب تمایل به جلب توجه 
کردن دارند. بنابراین ایجاد فضایی مفرح و پرنشاط 
برای حفظ روحیه آنها و ایجاد سرگرمی با حضور 
و مشارکت والدین بسیار مهم است. این فضاها می 
تواند نقش مهمی در تخلیه هیجان ها و پتانسیل های 
نهفته در آنها داشته باشد. این فضاها می تواند شامل 
کلاس های آزاد نقاشی، خطاطی، موسیقی و سایر 
رشته ها با درنظر گرفتن سلیقه جوان ها و نوجوان 
ها باشد که یکی از کارکردهای آن رشد و شکوفایی 

شخصیت است.

سفر بی خانواده با مسولان
این استاد دانشگاه می گوید: برخورداری از روح 
رهایی و رسیدن به اوج آزادی می تواند دلیلی باشد 
تا برنامه ریزان را به سمت فراهم کردن مسافرت 
هایی سوق دهد که بچه ها علاوه بر آزادی احساس 
تعهد و مسوولیت بیشتری داشته باشند.در این تجربه 
سفر بدون والدین، بچه ها مستقل بودن را تجربه 

می کنند.
به اعتقاد کردی، افزایش خلاقیت جوان ها از جمله 
تصمیم های مهم در طی وقت فراغت است. به این 
منظور بازدید از موزه ها و مراکز تاریخی و یا تماشای 
فیلم های مستند تاثیر بسزایی در افزایش خلاقیت 
جوانان در حوزه های هنری دارد. بنابراین برنامه ریزی 
صحیح و سنجیده می تواند میزان در معرض خطر قرار 
گرفتن جوانان را کاهش داده و با جهت دادن به تفریح 
آنها تحت نظارت مربیان و کارشناسان اوقات پرنشاط و 

روابط سالمی را فراهم ساخت.

فراغت یعنی تعطیلی کارهای ضروری
دکتر سیمه تاجیک اسماعیلی، استاد دانشگاه ودانشیار 
دانشگاه آزاد معتقد است که مفهوم اوقات فراغت هنوز 
در بین خانواده ها جا نیافتاده است.او می گوید: اوقات 
فراغت یعنی زمانی که یک فرد از تمامی تعهدات خود 
چه اجتماعی، چه خانوادگی و چه شخصی آزاد باشد. 
یعنی زمانی که می تواند بدون احساس مسوولیت همان 

کاری را انجام دهد که به آن تمایل دارد. 
وی افزود: معمولا در زمان فراغت به سرگرمی ها و 
علائق خود می پردازند. کارهایی که فرد بدون احساس 
تکلف و از روی رضایت و خودخواسته به آن می پردازد. 
این کار در صورتی مفهوم فراغت را به خود می گیرد که 
به منظور استراحت و یا مشارکت اجتماعی آزاد صورت 
گیرد. به عبارتی شاید بی شباهت به تفریح نباشد و نقش 

مهمی در بهداشت روانی افراد و درنهایت جامعه دارد.
این استاد دانشگاه با تاکید بر اهمیت اوقات فراغت 
اضافه می کند: بی توجهی به نقش و جایگاه اوقات 

فراغت در افراد جامعه عامل بسیاری از ناهنجاری های 
اجتماعی و فرهنگی است.

نسخه واحدی نمی توان پیچید
این استاد دانشگاه در مثالی بیان می کند: سینما 
رفتن از سر بیکاری اوقات فراغت محسوب می شود اما 
اگر مجبور باشید به سینما بروید تا به نقد یک فیلم 
مشغول شوید و آن یک تکلیف باشد دیگر اوقات فراغت 

محسوب نمی شود. 
فراغت  اوقات  گذراندن  در  تفاوت  بر  تاکید  با  وی 
ادامه می دهد: چگونگی سپری کردن روزهای فراغت، 
از فردی به فردی دیگر متفاوت است و این تفاوت به 

ویژگی های فکری فرد و فرهنگی جامعه بستگی دارد.
اوقات فراغت، اوقاتی چهارفصل

آنچه که در ذهن ها نقش بسته است اوقات فراغت و 
همزمانی آن با تعطیلات تابستان است. حتی بسیاری از 
رسانه ها نیز به این موضوع در این تعطیلات می پردازند 
اما واقعیت چیز دیگری است.اسماعیلی با اشاره به این 
موضوع می گوید: شروع فصل تابستان تا پایان آن دغدغه 
اوقات فراغت را برای خانواده ها به همراه دارد و بعد از 
تعطیلات تابستان بحث اوقات فراغت و برنامه ریزی 
کردن برای آن به حاشیه کشیده می شود. این در حالی 
است که معنی و مفهوم فراغت این نیست. واقعیت این 
است که این موضوع در فصل های به خصوصی از سال 
رنگ و بوی پررنگ تری به خود می گیرند و باز تاکید می 
کنم این به آن معنی نیست که در دیگر روزهای سال 
اوقات فراغت وجود ندارند.این استاد دانشگاه با تاکید بر 
اهمیت توجه به برنامه ریزی اوقات فراغت برای جوان ها 
اضافه می کند: توجه به این موضوع می تواند تاثیر زیادی 
در تقویت ارتباطات و شکل گیری، رشد شخصیت و 

همبستگی اجتماعی و مهارت های دیگر داشته باشد.
نکته مهم

اگرچه اوقات فراغت یعنی تعطیلی کارهای رسمی، اما 
آن به این معنی نیست که فکر و ذهن تعطیل شود و 
این دوران بدون برنامه سپری شود. به خصوص در عصر 
حاضر که به عصر ارتباطات و اطلاعات معروف است 
وجود یک یرنامه ریزی هدفمند و مفید که برون داد 
علمی و حتی فنی داشته باشد و منجر به پرورش اعتماد 
به نفس، پرورش روحیه مشارکت و همکاری شود حایز 
اهمیت است. بنابراین برای رسیدن به نتیجه مطلوب 
و برداشت بهتر از این روزها که هدف اصلی آن رفع 
خستگی، شکوفایی ذهن ، پرورش استعداد و حتی 
رشد اجتماعی و اقتصادی است باید وجود برنامه ریزی 
فردی توام با آزادی عمل بدون توجه به نتایج مادی آن 
را در نظر گرفت در این صورت است که مانع ورود خلا 
در تعطیلات و بروز عواقب نامطلوب فردی و اجتماعی 

می شویم.

اوقاتی که به فراغت باید بگذرد 

دوشنبه چهارم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4057

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم  خبرداد:

کشف بیش از 116 کیلوگرم تریاک در قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم از کشف بیش از ۱۱۶ کیلوگرم تریاک در 

استان خبر داد. 
سرهنگ« غلامعباس بلفکه« در تشریح این خبر اظهار داشت: در پی اطلاع حاصله مبنی بر 
اینکه یک دستگاه خودروی پژو 4۰5 قصد داشته مقادیر قابل توجهی مواد مخدر را از یکی از 
استان های مرکزی استان به پایتخت منتقل کند، ماموران بلافاصله موضوع را مورد رسیدگی 
قرار دادند.  وی افزود: ماموران پس از انجام هماهنگی های قضائی و انتظامی تعداد چهار اکیپ 
عملیاتی جهت کنترل محورهای مواصلاتی از سمت«دلیجان به قم« اعزام کردند.  سرهنگ 
بلفکه ادامه داد: نهایتاً خودروی مذکور در عوارضی » سلفچگان- ساوه« شناسایی و توسط 
ماموران توقیف شد.  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان اضافه کرد: در بازرسی اولیه در 
محل توقیف تعدادی بسته های مواد مخدر از نوع تریاک در قسمت صندوق عقب خودرو 
کشف شد.  سرهنگ بلفکه خاطرنشان کرد: در نهایت خودرو به پلیس مبارزه با مواد مخدر 

استان منتقل و در بازرسی دقیق تر تعداد ۲۱ بسته تریاک به وزن ۱۱۶ کیلوگرم کشف شد. 

رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان  خبرداد؛

انهدام2 باند سارقان خودروهای مدل بالا 
دراصفهان 

رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان از انهدام دو باند سارقان خودروهای مدل بالا و کشف بیش 
از یك میلیارد ریال خودروی مسروقه خبر داد. 

سرهنگ کارآگاه ستار خسروی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس اظهار داشت: 
پس از وقوع چندین فقره سرقت خودروهای مدل بالا در شهر "اصفهان" رسیدگی و بررسی 
موضوع در دستور کار کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی قرار گرفت .  وی ادامه داد:در 
پی بررسی های بعمل آمده مشخص شد این سارقان علاوه بر استان اصفهان در استان های 
دیگر کشور نیز اقدام به سرقت می کنند و خودروهای مسروقه را از طریق یکی از مرزهای شرقی 
به خارج از کشور انتقال و به فروش می رسانند.  سرهنگ خسروی افزود: پس از هماهنگی با 
مقام قضائی تحقیقات ویژه ای در این خصوص شروع شد که نهایتا پس از چند ماه کار کار علمی 
و تخصصی اعضاء این دو باند که شش نفره و هشت نفره بودند شناسایی و طی شش عملیات 
جداگانه در سه استان ، "اصفهان" ، "فارس" و "کرمانشاه" دستگیر شدند. کارآگاه خسروی 
ضمن اشاره به اینکه از مخفیگاه این سارقان شش دستگاه خودروی مسروقه مدل بالا به ارزش 
بیش از یك میلیارد ریال کشف شد بیان داشت :این سارقان که در سرقت خودروهای مدل بالا 
تبحر بالایی داشتند جهت سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شدند. رئیس پلیس آگاهی 
اصفهان در پایان ضمن تقدیر از مقامات قضائی که در شناسایی و دستگیری این سارقان پلیس را 
یاری کردند به مردم توصیه کرد: خودرو ی خود را به صورت روشن در هیچ محلی و حتی برای 
ثانیه ای رها نکنند و از تجهیزات ایمنی لازم و سوئیچ مخفی برای خودرو خود استفاده کنند. 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان یزد :

درختچه های "بونسای" قاچاق در یزد کشف شد 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان یزد از کشف یک میلیارد و 75۰ میلیون ریالی 
درختچه های مینیاتوری "بونسای" قاچاق در بازرسی از یک دستگاه کامیونت "ایسوزو" توسط 

ماموران ایستگاه بازرسی شهیدمدنی خبر داد. 
سرهنگ  محمدرضامزیدی در تشریح این خبر، گفت: ماموران ایستگاه بازرسی شهیدمدنی 
استان در بازرسی از یک دستگاه کامیونت "ایسوزو" که از جنوب کشور عازم کرج بود 44۰ 
اصله درختچه مینیاتوری "بونسای" قاچاق را کشف کردند. وی ضمن اشاره به دستگیری یک 
متهم در این رابطه افزود: ارزش برآورده شده این درختچه های کشف شده یک میلیارد و 75۰ 
میلیون ریال است. سرهنگ مزیدی با بیان اینکه متهم برای سیر مراحل قانونی به اداره تعزیرات 
حکومتی استان یزد معرفی شد خاطرنشان کرد: خاستگاه اصلی این نوع درختان در جنوب 
شرق آسیا است و در حقیقت "بونسای" درخت هایی در حد ۱5 الی ۶۰ سانتیمتر ارتفاع هستند 

که چند صد سال عمر می کنند.

متهم سابقه دار مشهور به علی موش که با ترفندی خاص 
اقدام به سرقت موبایل و تبلت می کرد، توسط پلیس شناسایی 

و دستگیر شد. 
به گزارش خبرنگارمهر  هفدهم خرداد ماه امسال  از طریق 
مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ وقوع یک فقره سرقت از یک 
مرکز آموزشی )دبیرستان پسرانه( واقع در منطقه پاسداران- 
نرسیده به چهارراه فرمانیه، به کلانتری ۱۲3 نیاوران اعلام شد. 
با حضور مأمورین کلانتری در محل و انجام تحقیقات اولیه 
مشخص شد که شخصی تحت عنوان اولیای احدی از دانش 
آموزان وارد دبیرستان شده و اقدام به سرقت یک دستگاه 
گوشی تلفن همراه و یک دستگاه لپ تاپ متعلق به دو تن از 

مربیان دبیرستان کرده است.
پرونده در پایگاه یکم پلیس آگاهی تهران بزرگ

با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع سرقت اماکن و به 
دستور بازپرس شعبه پنجم دادسرای ناحیه 34 تهران ، پرونده 
برای رسیدگی در اختیار پایگاه یکم پلیس آگاهی تهران بزرگ 

قرار گرفت. 
سرقت در پوشش پرداخت شهریه دانش آموزی 

مدیریت دبیرستان با حضور در پایگاه یکم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ به کارآگاهان عنوان داشتند که در ساعت ۱3:۲۰ 
هفدهم خرداد ماه متوجه شدیم که یک دستگاه گوشی تلفن 
همراه و یک دستگاه لپ تاپ متعلق به آقای مدیرسرقت شده 
است ! با بازبینی فیلم های دوربین های مداربسته مستقر در 
دبیرستان مشخص شد که فردی حدودا 38-37 ساله بدون 
ریش کامل ) ریش پروفسوری ( و با عینک موشی ، با موهای 
کم پشت ، قد متوسط با لباس قهوه ای اقدام به این سرقت 
کرده است ؛ در بررسی بیشتر موضوع نیز مشخص شد که این 
شخص با ادعای پرداخت وجه شهریه فرزندش وارد دبیرستان 
شده و پس از 45 دقیقه توقف در مدرسه با سرقت لپ تاپ و 

تلفن همراه از آنجا خارج شده است . 
شناسایی سرقت های مشابه

با آغاز تحقیقات ، کارآگاهان ضمن بررسی تصاویر بدست 
آمده از محل سرقت و با بررسی پرونده های مشابه موفق 
به شناسایی تعداد دیگری از شکات و مالباختگانی شدند که 
گوشی های تلفن همراه و یا تب لت آنها به همین شیوه و 

شگرد، از محل کارشان سرقت شده بود.
بررسی و جمع بندی اظهارات مالباختگان حکایت از آن 
داشت که در تمامی سرقت ها فردی عمدتا تحت عنوان پیک 
موتوری به دفاتر نمایندگی بیمه، مراکز درمانی )دندانپزشکی، 
مطب پزشک(،  مراکز آموزشی و شرکت های خصوصی 
مراجعه و در یک لحظه با استفاده از غفلت مالباختگان اقدام به 

انجام سرقت های خود کرده است. 
یکی از این مالباختگان در اظهاراتش به کارآگاهان گفت: 
۲8 بهمن ماه سال گذشته شخصی حدودا 35-3۰ ساله 
تحت عنوان پیک موتوری به شرکت آمد و مدعی تحویل 
دادن یک بسته به مدیر شرکت شد؛ این شخص دقایقی در 
داخل شرکت حضور داشت و پس از خروج وی از شرکت، 
متوجه سرقت گوشی تلفن همراه و تبلت از داخل شرکت 
شدیم؛ مالباخته ای دیگر نیز به کارآگاهان گفت: شخصی به 
بهانه بیمه کردن خودرو وارد دفتر نمایندگی بیمه محل کارم 
در کاشانک شد؛ در حال صحبت با تلفنِ دفتر بودم که در 
یک متوجه نبودن گوشی تلفن همراه خود شدم که آنرا روی 

میز گذاشته بودم ؛ همزمان آقایی که برای برای بیمه کردن 
ماشین وارد دفتر شده بود نیز ناپدید شده بود. 
شناسایی و دستگیری مجرم سابقه دار

با شناسایی دهها مالباخته و بررسی تصاویر بدست آمده 
از برخی از محل های سرقت ، کارآگاهان پایگاه یکم پلیس 
آگاهی با انجام چهره نگاری و بهره گیری از سوابق مجرمین 
سابقه دار پلیس آگاهی موفق به شناسیی یکی از مجرمین 
سابقه دار در زمینه کش روی و سرقت از اماکن بنام علیرضا . 
ک ) متولد ۱35۶ ( شدند که سال ۱393 نیز دقیقا به همین 
اتهام ) سرقت به شیوه کش روی از اماکن ( دستگیر و روانه 

زندان شده بود .
با شناسایی محل سکونت "علیرضا . ک" و تحقیقات از 
اعضای خانواده متهم ، کارآگاهان اطلاع پیدا کردند که خانواده 
ی "علیرضا . ک" ، در سال ۱393 و پس از اطلاع از اقدامات 
مجرمانه اش او را از خانه اخراج کرده و در حال حاضر نیز وی 
بلامکان بوده و خانواده اش هیچگونه اطلاعات و یا ارتباطی 

با وی ندارند . 
همزمان با ثبت اطلاعات "علیرضا . ک" در سیستم جامع 
پلیس آگاهی بعنوان مجرم تحت تعقیب پایگاه یکم پلیس 
آگاهی ، کارآگاهان این پایگاه اطلاع پیدا کردند که متهمِ تحت 
تعقیب آنها چندی پیش و در حین سرقت به شیوه "موبایل 
قاپی" با یک دستگاه موتورسیکلت طرح هوندا ۱۲5 مشکی 
، توسط کارآگاهان پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ 

دستگیر شده است . 
شناسایی متهم توسط دهها مالباخته

با انتقال "علیرضا . ک" به پایگاه یکم پلیس آگاهی ، دهها 
مالباخته صراحتا وی را بعنوان سارق اموال خود بویژه گوشی 
های تلفن همراهشان شناسایی و متهم نیز صراحتا به دهها 
فقره سرقت به شیوه "کش روی" و همچنین "موبایل قاپی" 
به شیوه تک نفره ، با استفاده از یک دستگاه موتورسیکلت 

طرح هوندا ۱۲5 مشکی اعتراف کرد .
در ادامه رسیدگی به پرونده و شناسایی دهها مالباخته 
ی جدید ، کارآگاهان موفق به شناسایی تعداد زیادی از 
مالباختگانی شدند که متهم به شیوه و شگرد مشابه ) کش 
روی ( اقدام به سرقت گوشی های تلفن همراه و ... آنها کرده 
بود که با بررسی شکایات مالباختگان مشخص شد که پرونده 
های متعددی در خصوص شکایت از متهم در مراجع مختلف 
قضایی از جمله شعبه چهارم بازپرسی دادسرای ناحیه ۶ تهران 

، شعبه چهارم دادیاری ناحیه 34 تهران ، شعبه دوم بازپرسی 
دادسرای ناحیه ۱۶ تهران ، شعبه اول اجرای احکام کیفری 
دادسرای ناحیه ۱۱ تهران ، شعبه سوم بازپرسی دادسرای 
ناحیه ۱۱ تهران ، شعبه سوم دادیاری ناحیه ۲۱ تهران ، 
شعبه چهارم بازپرسی دادسرای ناحیه ۶ تهران ، شعبه چهارم 
دادیاری ناحیه 3 تهران ، شعبه ششم بازپرسی دادسرای ناحیه 

۶ تهران و ... در حال رسیدگی است. 
اعتراف به دهها فقره سرقت

متهم »علیرضا . ک« که چاره ای جز اعتراف و بیان حقیقت 
نداشت صراحتا به دهها فقره کش روی و همچنین موبایل 
قاپی در تمامی مناطق شهر تهران بویژه در فرمانیه ، آیت 
الله کاشانی ، قیطریه ، محلاتی ، خیابان دولت ، سهروردی 
، تهرانسر ، شریعتی ، قلهک ، کریم خان ، پاسداران ، میدان 
هروی ، تجریش ، شهرک فرهنگیان ، مجیدیه ، شمیران نو ، 
خیابان هنگام ، نیاوران ، کامرانیه ، ستارخان ، الهیه ، چیذر ، 
مینی سیتی ، لشگرک ، شهرک نفت ، سیدخندان ، شهرک 

کوثر و .... اعتراف کرد . 
متهم در خصوص بلامکان خود پس از آزادی از زندان نیز 
به کارآگاهان گفت: "پس از آنکه برای چندمین بار در سال 
۱393 دستگیر شدم ، تصویرم در روزنامه ها منتشر شد و 
اعضای خانواده نیز پس از دیدن تصویر من در روزنامه ها و 
اطلاع بستگان ، دوستان و همسایگان از سارق بودن بنده ، 
به طور کامل مرا ترک کردند ؛ پس از آزادی از زندان جای 
مشخصی را نداشتم ؛ گوشی های تلفن همراه و دیگر اموال 
مسروقه را در خیابان جمهوری به تعدادی از خریداران اموال 
مسروقه که آنها را از قبل می شناختم فروخته تا هزینه روزمره 
خود را تأمین کنیم ".  سرهنگ کارآگاه کرم یوسف وند ، 
رئیسپایگاه یکم پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام این خبر به 
خبر نگار مهر گفت: "با توجه به سوابق متعدد متهم در ارتکاب 
جرایم مختلف بویژه کش روی از اماکن ، اعتراف صریح متهم 
به دهها فقره سرقت از شرکت های خصوصی و همچنین 
موبایل قاپی و شناسایی متهم از سوی دهها مالباخته ، دستور 
انتشار بدون پوشش تصویر متهم از سوی مقام محترم قضایی 
صادر شده است ؛ لذا از کلیه شکات و مالباختگانی که موفق به 
شناسایی تصویر متهم شدند دعوت می شود تا جهت پیگیری 
شکایات خود به نشانی پایگاه یکم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
در اتوبان شهید صدر ) مشیر شرق به غرب (  ابتدای خیابان 

شهید قلندری شمالی مراجعه کنند.

 متهم  به دهها فقره سرقت اعتراف کرد

جزییات دستگیری علی موش در عملیات پلیسی

سفرخانوادگي و تاثیرات مثبت آن 
بدون شک هیچ چیز در این دنیا مهم تر از خانواده نیست، خانه، شغل 
و ماشین را هرگز نمی توان با احساس خوب و خوشایندی که از خانواده 

دریافت می کنیم، مقایسه یا حتی جایگزین کنیم. 
 گاهی پیش می آید آن قدر در کارهای روزانه غرق می شویم که 
یادمان می رود نیاز به استراحت داریم یا باید برای خود وقت بگذاریم 
یا حتی خانواده ای داریم ، بنابراین یکی از بهترین راه ها برای استحکام 
عاطفی میان افراد خانواده این است که با هم برنامه ریزی کرده و به 

مسافرت بروند .
این نکته مهم است ، وقتی تصمیم می گیریم دسته جمعی به 
مسافرت برویم، باید تمام  مسائل تا حد ممکن مشخص شود، برای 
مثال بودجه ای که برای مسافرت در نظر گرفته ایم، مکانی که قصد 
داریم به آنجا برویم، فعالیت های پیش بینی شده، قوانین مربوط به 
مسافرت و…، هر چه بیشتر درباره جزئیات و توقعات افراد همسفر خود 

بدانیم، بیشتر خوش می گذرد.
تاثیر سفر بر استحکام عاطفی اعضای خانواده 

ایجاد تنوع
و  کار  عادی،  زندگی  از  مدتی  برای  را  ما  خانوادگی،  سفرهای 
فعالیت های اجتماعی دور می کند، همچنین به آرامش رسیدن ذهن 
و جسم کمک می کند و انرژی زیادی به ما می دهد و باعث می شود 

بیشتر از طبیعت و هوای تازه و سالم لذت ببریم.
وقت کافی برای گفت و شنود

در طول سفر، وقت برای گفت و شنود بسیار است در حقیقت سفر 
باعث می شود که ما بدون فکر کردن به وظایف و مسئولیت های کاری 

خود زمان بیشتری را با افراد خانواده  سپری کنیم.
خاطره انگیز و جذاب

به طور قطع سفر با افراد خانواده، خاطره انگیز و جذاب است زیرا 
تعداد فعالیت های گروهی در طول سفر بیشتر است و خاطرات خوبی 

از آنها به جا می ماند.
 وجود این خاطرات می تواند نعمت بزرگی در استحکام روابط میان 
ما باشد، پس همراه خانواده  به یک شهر خوش آب و هوا برویم، آنجا 

چادر بزنیم با هم بازی کنیم، بلند بلند بخندیم و این لحظات شاد و به 
یادماندنی را در دفتر خاطرات مان بنویسیم، عکس های دست جمعی 
بگیریم و در آلبوم خانوادگی مان بگذاریم، تا بعدها بتوانیم از آن 

خاطرات بخوبی یاد کنیم.
ارتباط با نوجوانان

بیشتر نوجوانان در ۱3  تا ۱8  سالگی دوست دارند تنها و بدون پدر 
و مادر مسافرت کنند؛ اما نوجوانی، سن مناسبی برای تنها سفر کردن 
نیست به این ترتیب اردو راه حل خوبی است، زیرا از یک طرف آنها با 

دوستانشان هستند و از طرف دیگر مربیان از آنها محافظت می کنند.
 در واقع نوجوانان در این سن بیشتر در پی ورزش ها و فعالیت هایی 
هستند که بتوانند محدودیت ها و قدرت اراده خویش را امتحان کنند 
و بیشتر در دنیای شخصی خود وارد شوند، بنابراین در طول سفر نباید 
برای نوجوان مان قوانین سخت و دست و پا گیر وضع کنیم در عین 

حال باید هوشمندانه تصمیم بگیریم.
کاهش استرس

مسافرت های خانوادگی به ما کمک می کند  کمی فشارهای روحی 
 ـروانی را از خود دور کنیم، ممکن است مسافرت استرس هم داشته 
باشد، به ویژه اگر سفر ما همراه با گردش و بازدید از جاهای دیدنی 
باشد یا نیاز به آشنایی با زبان های مختلف داشته باشیم اما این استرس، 
یک استرس مثبت است و مثل اضطراب ما از کار زیاد نیست و در 
این صورت وجود افراد خانواده در کنارمان، باعث کاهش استرس و 

آرامش ما نیز می شود .
کسب تجربه

سفر کمک می کند  با فرهنگ، آداب و رسوم، غذاها و بازی های 
محلی آن شهر آشنا شویم همچنین چیزهای زیادی از یکدیگر 
بیاموزیم و با توانایی ها و استعدادهای هم آشنا شویم و علایق مشترک 
بین خود و خانواده مان را کشف کنیم، مثلا متوجه می شویم پدر و 
مادر ما هم علاقه زیادی به چادر زدن در دل طبیعت دارند یا خواهر و 

برادرمان عاشق کتاب خواندن یا عکاسی هستند.
 سفر، حتی باعث می شود نگاه تازه ای نسبت به شهر خود پیدا کنیم.






